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Ple de les Corts Valencianes realitzat el dia 18 de 
setembre de 2019. Comença la sessió a les 10 hores i 5 
minuts. Presideix el president de les Corts Valencianes, 
senyor Enric Morera i Català. Sessió plenària número 9. 
Primera reunió.

El senyor president:

Molt bon dia, senyories .

Benvinguts a esta sessió de Ple de les Corts Valencianes, la 
número 6 .

Senyories, comença la sessió . (El senyor president colpeja amb 
la maceta)

Tal com els he informat i tenint en compte els luctuosos 
successos que han viscut les terres valencianes, especial-
ment la comarca de la Vall d’Albaida i de la Vega Baja, amb un 
episodi en tota Espanya de set víctimes mortals pels efectes 
de la DANA, d’esta depressió, jo els convide que en memòria 
i amb respecte a les víctimes d’estos successos i a les seues 
famílies guardem un minut de silenci .

(La cambra guarda un minut de silenci)

Moltes gràcies, senyories .

Que descansen en pau .

Senyories, comencem els nostres treballs . En primer lloc, en 
el primer punt de l’ordre del dia l’objectiu és complementar 
dos . . ., els dos punts de l’ordre del dia .

Donem la benvinguda als membres del Consell, conseller 
d’economia i a la consellera d’agricultura, desenvolupament 
rural i emergència climàtica –també, la transició ecològica–, 
Mireia Mollà i Rafa Climent .

Com vam parlar ahir en la junta anem a ser molt estrictes en 
l’ús del temps per part dels oradors i ja sap el Consell que, per 
acord unànime de la junta, disposaran en cada intervenció de 
55 minuts que podran distribuir en l’exposició inicial i en la 
contestació. Després en la rèplica final, 5 minuts que podran 
usar individualment a cada orador o rèplica conjunta .

 

Compareixença del conseller d’Economia Sostenible, Sectors 
Productius, Comerç i Treball, senyor Rafael Climent González, 
per a informar sobre les línies generals que durà a terme la 
conselleria en la present legislatura, sol·licitada a petició pròpia 
(RE número 2.051)

El senyor president:

Sense més dilació donem la paraula a l’honorable conseller 
d’Economia Sostenible, Sectors Productius, Comerç i Treball, 

Rafa Climent, per a informar sobre les línies generals que 
durà a terme la conselleria en la present legislatura .

Té la paraula el conseller d’economia .

El senyor conseller d’Economia Sostenible, Sectors 
Productius, Comerç i Treball:

President .

Senyores diputades .

Senyors diputats .

Bon dia a totes i a tots .

És per a mi un honor i un plaer comparéixer una altra vegada 
davant vostés per a informar-los, a petició pròpia, sobre 
les línies generals de la Conselleria d’Economia Sostenible, 
Sectors Productius, Comerç i Treball en la present legislatura .

La configuració d’aquestes Corts, conforme a la voluntat de 
les valencianes i valencians, ha donat lloc a un Consell plural, 
sòlid i ambiciós que treballa per la cohesió social, l’estabilitat 
i la promoció d’una societat més inclusiva, sostenible i 
centrada, en definitiva, en les persones.

Fa quatre anys vam assumir la responsabilitat de treba-
llar per una economia sostenible des de la realitat del nostre 
teixit productiu, des de baix cap a dalt, des de la diversitat del 
nostre territori i amb una mirada de llums llargues .

Estem assentant les bases per poder canviar el model econò-
mic i productiu des de la transversalitat, aprofundint en el 
coneixement, en el talent de les persones per guanyar en 
benestar i cohesió social i consolidar un projecte que està 
donant, entenc, bons resultats .

Pero antes de empezar a entrar en materia, me gustaría 
mostrar mi apoyo a la Vega Baja sobre todo y a otras comar-
cas como la Vall d’Albaida o el Comtat por las devastadoras 
lluvias de los últimos días .

La Generalitat vamos a estar con toda la ciudadanía y, en 
particular, la Conselleria de Economía Sostenible estaremos 
al lado de los industriales, empresariado, personas autóno-
mas y comerciantes para tratar de reconstruir la situación de 
los sectores productivos en esta zona . (Aplaudiments)

Entre todos vamos a restablecer . . . la normalidad y que la econo-
mía de los pueblos de la Vega Baja se resienta lo menos posible .

El nostre full de ruta en aquesta legislatura estarà centrat 
en donar suport directe als nostres sectors productius amb 
objectius ambiciosos .

Potenciar l’activitat i el dinamisme de les empreses i la crea-
ció d’ocupació estable i de qualitat de forma que la taxa 
d’atur abaixe com a mínim el 10 % .

Impulsar la descarbonització de l’economia, alhora que es 
creen noves activitats i ocupacions com l’economia circular 
d’acord amb els objectius de la Unió Europea .
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Recolzar la industrialització de l’economia amb una indústria 
neta i digitalitzada, amb el suport a la innovació, la inversió 
en actius tangibles i intangibles, alhora que el foment d’unes 
àrees industrials adequades .

Apostar per la internacionalització de les empreses; refor-
çar l’atracció d’inversions sostenibles que milloren el teixit 
econòmic, la seua diversitat i modernització .

El suport decidit a l’economia social i als valors de la respon-
sabilitat social .

El suport a les persones autònomes, emprenedores, pimes i 
cooperatives, així com seguir aprofundint en una formació 
adient a les necessitats del teixit productiu i de les persones 
treballadores . A més, en una energia neta i descarbonitzada 
basada en les energies renovables, l’autoconsum i l’eficiència 
energètica, en un comerç de proximitat i sostenible .

I assegurar una economia més inclusiva, justa, solidària, 
sostenible, transparent i participativa amb persones consu-
midores responsables basada en la dignitat de les persones i 
els seus drets .

Així com generar sinergies i millorar la cooperació entre 
agents socials i econòmics, institucions, associacions i admi-
nistracions públiques .

En resum, apostem per l’econovida . Una economia on les 
persones i el territori estan en el centre de totes les nostres 
decisions actuant de forma decidida des de la claredat, esta-
bilitat, seguretat i amb consistència temporal .

Aquestes seran les línies d’actuació que ens hem marcat i que 
reforçaran el desenvolupament sostenible que desitgem per al 
nostre territori i que ja s’ha iniciat en els darrers quatre anys .

Així ho demostren les diferents xifres macroeconòmiques a 
les quals podríem fer referència i que vostés coneixen sobra-
dament com són les exportacions, els avanços en ocupa-
ció i la baixada de l’atur, les pernoctacions o la pujada del 
producte interior brut, per posar alguns exemples .

I per a seguir en aquest camí, en aquest camí de treball, hem 
de tenir els ulls ben oberts i ser proactius perquè l’entorn polí-
tic i econòmic presenta riscos i incerteses i, per tant, hem d’estar 
damunt d’aquests esdeveniments, fer un seguiment i implemen-
tar les mesures que calguen perquè ens afecten el mínim possible .

En aquest entorn hem de continuar incidint en polítiques que 
ajuden a reduir més ràpidament la taxa de l’atur, la temporali-
tat, i augmentar la productivitat del teixit econòmic en donar 
vol a la transformació de la nostra economia cap a una econo-
mia del coneixement, amb major creació de valor afegit .

En matèria laboral pretenem avançar cap a un model de 
relacions laborals que revertisca el procés de precaritza-
ció i temporalitat i garantisca ocupacions de qualitat, salaris 
dignes i una reducció de l’escletxa salarial .

Encara es continua realitzant una utilització massiva dels 
contractes temporals front els indefinits i, a més a més, s’ha 
reduït la mitjana de durada dels contractes temporals, agreu-
jant la situació de les persones que acaben atrapades en una 
successió de contractes precaris .

En este sentit, caldria fer una revisió i una anàlisi detallada 
de l’ús efectiu de la contractació temporal en el conjunt del 
sistema productiu .

La precarització del mercat de treball comporta, a més de 
falta d’inversió en formació i, per tant, la pèrdua de produc-
tivitat, inevitablement pèrdua de drets per part de les treba-
lladores i treballadors i salaris més baixos, la qual cosa es 
tradueix en una creixent desigualtat . 

En aquest sentit, un dels nostres primers objectius és 
l’aprovació d’un pla de garantia social i ocupació digna que 
atenga els col·lectius especialment vulnerables, com a joves, 
dones, persones aturades de llarga durada i majors de 50 
anys, així com en sectors altament precaritzats .

L’objectiu del pla és lluitar . . . (tus) –perdó– contra el frau en 
els contractes temporals, l’abús de la contractació a temps 
parcials, la desigualtat de salaris –especialment en les treba-
lladores–, l’economia submergida, l’abús dels falsos becaris o 
la sinistralitat laboral, entre altres .

Crec de manera firme en el valor del diàleg amb aquells que 
millor coneixen el seu sector i la seua terra . Per això, per a 
dur a terme aquest programa es necessària la participació de 
tots els agents socials, institucions, sindicats i patronal, als 
quals demane des d’aquest fòrum la seua implicació i respon-
sabilitat en el marc de diàleg social .

Nosaltres ja hem fet el primer pas amb la propera creació 
de l’observatori valencià del treball decent amb l’objectiu 
d’efectuar un seguiment permanent del mercat laboral, espe-
cialment en els mercats emergents, com economia circular, 
transició energètica, economia blava, indústries creatives o 
economia de les cures, per a detectar les necessitats vigilar 
l’economia submergida i la precarització laboral i actuar de 
manera àgil en l’aplicació de polítiques actives d’ocupació .

A més, des de Labora hem engegat un procés integral 
d’avaluació de l’impacte de les polítiques actives d’ocupació 
que permetrà extraure conclusions i ponderar quin tipus de 
programes són més rendibles socialment i en termes d’èxit, 
d’inserció i permanència en el mercat de treball .

Com a servei públic d’ocupació hem d’aportar més valor i 
servei per a les empreses emprenedores i persones treballa-
dores, i això significa ser capaços d’augmentar l’impacte de 
les nostres actuacions i estar en permanent connexió amb les 
seues necessitats .

És per això que continuarem amb el procés de modernització 
de Labora per a possibilitar eixos objectius .

Com he dit, és necessari baixar les xifres de l’atur utilitzant 
els recursos humans disponibles a l’economia amb eficiència 
i, per tant, hem d’ajudar a posar les bases per generar ocupa-
ció estable i de qualitat .

Per això mateix, accelerarem les principals palanques que 
han possibilitat una modernització de les polítiques acti-
ves d’ocupació al País Valencià, com Avalem Joves i Avalem 
Joves Plus, Avalem Territori i Avalem Experiència, prioritzant 
els col·lectius que presenten més dificultats d’inserció labo-
ral com són les persones joves, el nostre futur, i les persones 
majors de 30 anys i aturades de llarga durada .
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Consolidarem el nou model d’organisme i la difusió de la 
imatge de Labora implantant de forma gradual i progres-
siva el canvi estructural que escomés en les oficines, per tal 
de poder comptar amb espais oberts de col·laboració per a la 
realització d’accions grupals i individuals on facilite la difusió 
de la informació .

A més, abordem i abordarem el problema de l’atur des d’una 
perspectiva territorial, augmentant les mesures que fomen-
ten l’ocupació en els municipis amb el suport als pactes terri-
torials d’ocupació i impulsant la col·laboració amb els agents 
locals per a generar activitat per tot el territori, especialment 
en les zones d’interior afectades pel despoblament .

En aquest sentit, implementarem els punts Labora mòbils 
que recorreran tot el nostre territori amb la finalitat 
d’acostar els nostres serveis a la ciutadania .

Per tant, continuarem vertebrant el territori, avançant cap 
a un model més dinàmic, eficaç, arrelat al mateix territori i 
impulsor del seu progrés .

La materialització d’aquesta estratègia, juntament amb el 
nou paradigma organitzatiu de Labora, tindrà reflex en una 
llei en la qual es regule el sistema valencià d’ocupació, el 
propi servei valencià públic d’ocupació i el marc d’ordenació 
de les polítiques actives d’ocupació . Però, a més, en 
consonància amb els canvis que s’estan donant al món del 
treball per a donar resposta al progrés tecnològic, la globalit-
zació i l’envelliment de la població .

En aquest sentit, proposarem l’obertura d’un diàleg parti-
cipat, descentralitzat amb la ciutadania i els agents socials i 
econòmics per tal de concretar propostes i línies d’actuació 
que possibiliten l’aprofitament de les oportunitats existents 
amb l’objectiu d’aconseguir un treball estable i de qualitat i, 
en definitiva, cohesió i inclusió social.

Davant aquestes transformacions, un dels reptes principals 
és el de gestionar la transició de les persones treballado-
res cap a noves oportunitats laborals emprenent accions per 
a evitar que es produïsquen escletxes insalvables entre les 
persones qualificades i les menys qualificades.

Per consegüent, impulsarem la Formació Professional com 
a instrument clau per a la transformació del model produc-
tiu millorant la qualificació de les persones desocupades i 
incrementant l’oferta formativa, especialment en els sectors 
emergents i amb major grau d’inserció laboral; així mateix, 
prosseguirem amb la integració efectiva entre l’FP del 
sistema educatiu i l’FP per l’ocupació . I tot allò sense oblidar 
els col·lectius amb majors dificultats d’inserció laboral.

Millorarem les mesures aplicades per al foment de l’ocupació 
de les persones amb diversitat funcional, garantint condi-
cions laborals dignes tant en empreses ordinàries com en 
centres especials d’ocupació, i posarem en marxa, conjunta-
ment amb les conselleries de sanitat i igualtat, un pla integral 
d’inserció per a les persones amb problemes de salut mental .

També vullc fer palesa la permanent preocupació per la preven-
ció de riscos i la garantia de la seguretat i la salut laboral . Així, 
des de l’Invassat continuarem amb el desenvolupament de 
l’Estratègia Valenciana de Seguretat, Salut i Benestar Laboral 
2017-2020, a través dels corresponents plans d’acció anuals .

Aprovarem el projecte de decret pel qual es regulen els 
serveis de prevenció de riscos laborals de la Generalitat 
continuant, per altra banda, amb la implantació del pla de 
prevenció establint un sistema de gestió de la prevenció en 
l’administració de la Generalitat, i millorarem la prestació 
de serveis a empreses i persones treballadores mitjançant 
l’oficina virtual de l’Invassat.

I, per descomptat, el diàleg social continuarà sent un referent 
en les nostres polítiques laborals per a una ocupació digna 
mitjançant la participació institucional permanent consti-
tuïda per la mesa de diàleg social .

És evident, almenys per a mi, que un país que vullga guanyar 
en benestar, en estabilitat econòmica, en estructura i cohesió 
social, ha de tenir una indústria potent al segle xxi neta i digi-
talitzada . La nostra va a seguir sent una aposta decidida per 
una política industrial i energètica en línia amb l’Estratègia 
Europa 2020 i amb la nova Comissió Europea que ha de 
tindre el coneixement, la innovació i la internacionalització 
com a elements clau per a millorar la competitivitat de les 
empreses .

Amb aquestes claus abordarem el desplegament i seguiment 
del Pla Estratègic de la Indústria Valenciana, el PEIV, l’eix que 
vertebra la nostra política de reindustrialització, l’objectiu final 
del qual siga que la indústria aconseguisca representar més del 
20 % de la producció total, un pla fet de baix cap a dalt, amb la 
participació dels principals sectors i clusters empresarials i que 
se centra en cinc aspectes fonamentals: la transformació digi-
tal i la innovació; la internacionalització; el talent, la forma-
ció, i l’ocupació de qualitat adaptades a les necessitats formati-
ves de les empreses industrials, així com la interrelació entre el 
sistema educatiu, ocupació i indústria; l’estratègia energètica; i 
la cooperació entre empreses i clusters .

Com vostés també ja saben, la passada legislatura vam apro-
var la Llei 14/2018, de 5 de juny, de la Generalitat, de gestió, 
promoció i modernització de les àrees industrials, una norma 
pionera que suposa un abans i un després en la regulació 
i foment de les zones industrials del nostre territori . En el 
desenvolupament de la llei, vam aprovar i publicar un model 
d’estatut per a les entitats de gestió i modernització i un 
model de conveni de col·laboració entre els ajuntaments i les 
entitats a constituir .

A hores d’ara, estem treballant en l’elaboració d’un decret 
per a la creació del registre autonòmic d’aquestes entitats 
per a la regulació dels procediments administratius per a la 
classificació de les àrees industrials i els enclavaments tecno-
lògics, així com per a la declaració de les marques de qualitat, 
municipi logístic i municipi industrial estratègic .

Però, continuarem aprofundint en la millora de les infraes-
tructures industrials, com són: el pla de millora i modernitza-
ció dels polígons i les nostres infraestructures industrials, els 
recorde que en els darrers tres anys hem invertit 74 milions 
que han beneficiat a 181 pobles de tot el País Valencià; i el pla 
d’acció per a la promoció de la seguretat industrial, on anem 
a desplegar ja la segona campanya de difusió i consciencia-
ció per a garantir un funcionament segur de les instal·lacions 
sotmeses a la seguretat industrial .

I, també, estem analitzant quin serà el model més eficient de 
gestió de prestació del servei de les inspeccions tècniques 
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de vehicles, les ITV, amb l’objectiu de retornar el servei a 
la gestió pública directa sota la premissa que cal prestar el 
millor servei possible amb el menor cost possible i de forma 
més eficient en definitiva.

A més, la política industrial ha d’anar lligada necessàriament 
a un model energètic sostenible on s’impulse la transició 
energètica cap a la descarbonització, apostant per l’economia 
circular i l’eficiència energètica a través del foment de les 
energies renovables i l’autoconsum .

Estos són els pilars del pla d’energia sostenible de la 
Comunitat Valenciana 2020, que constituïx la nostra eina 
estratègica per a la reorientació de la política energètica, 
la lluita contra el canvi climàtic i la descarbonització de 
l’economia, i que estaran alineats amb els eixos d’actuació de 
la Unió Europea sobre l’Estratègia d’energia i canvi climàtic 
2030 .

Entre altres objectius, volem aconseguir en 2030 la reducció 
d’elements, el 40 % de les emissions de gasos d’efecte hiver-
nacle, que almenys el 32 % del consum final brut d’energia 
procedisca d’energies renovables, així com l’increment de 
l’eficiència energètica en almenys el 32,5 %.

Però, a més, en 2050 volem aconseguir la reducció 
d’emissions de gas d’efecte hivernacle entre el 80 % y el 
95 %, i que el cent per cent de l’energia provinga de fonts 
renovables .

La política energètica de la Generalitat està realitzant actua-
cions rellevants en matèria d’estalvi i eficiència energètica en 
tots els sectors de la societat, així com en el camp de les ener-
gies renovables, i la indústria és un sector fonamental per a 
l’estalvi i l’eficiència energètica.

Per altra banda, el cost de l’energia té un paper clau dins de 
la competitivitat del sector industrial; per tant, la millora de 
l’eficiència energètica de la indústria constituïx un element 
important per a la seua competitivitat, factor que constituïx 
un element vertebrador de la reindustrialització de la nostra 
economia .

Per a fer efectius els nostres objectius, des de la conselle-
ria d’economia sostenible, anem a incrementar l’esforç pres-
supostari per als programes d’ajudes que en la passada legis-
latura ascendiren a vora cinquanta dos milions d’euros, amb 
una inversió promoguda de més de cent vint-i-tres milions 
fonamentalment en projectes d’autoconsum basats en ener-
gies renovables .

Anem a engegar noves línies d’ajuda per a les comunitats 
energètiques locals, per a fomentar una major participació de 
la ciutadania, institucions i pimes en els projectes de transició 
energètica que es desenvolupen a nivell local, a més de donar 
suport a la cogeneració a través del pla d’impuls a la coge-
neració de la Comunitat Valenciana, l’Horitzó 2030, i que és 
part fonamental de la nostra política energètica industrial 
per a la seua contribució a la reducció de costos energètics, 
millora de l’autosuficiència en generació elèctrica i compli-
ment dels objectius mediambientals .

També, incidirem encara més en el foment de totes les tecno-
logies d’aprofitament de les energies renovables per a ús 
elèctric: energia eòlica, hidràulica, biomassa, fotovoltaica o 

solar, termoelèctrica, element imprescindible per a rebaixar 
els costos energètics de les empreses perquè siguen més 
rendibles .

I, com a novetat, en 2020 estem treballant en una nova 
línia d’ajudes dirigides als ajuntaments per a la genera-
ció d’energia fotovoltaica o energies minieòliques als parcs 
empresarials . Volem que les nostres àrees industrials també 
siguen àrees netes .

També, en aquesta mateixa línia aprovarem noves inversions 
en la xarxa de distribució elèctrica en nivells de tensió que 
afavorisquen la reducció de la factura elèctrica de les empre-
ses per tal de millorar la competitivitat del teixit empresa-
rial, i continuarem impulsant l’eficiència energètica en la 
indústria . Dir-los que a l’agost ja es van publicar ajudes de 
suport a les actuacions d’estalvi i eficiència energètica per 
valor de 30,3 milions d’euros provinents del Fons Nacional 
d’Eficiència Energètica.

Anem a seguir amb el suport decisiu a l’autoconsum ener-
gètic, una opció de present, viable i rendible per a les empre-
ses que les administracions públiques hem d’impulsar de 
forma decidida i sense fissures. Continuarem, per tant, amb 
el pla Autoconsum E+ perquè tant les empreses com els ajun-
taments invertisquen en aquest tipus d’energia .

I una vegada publicats els reglaments estatals en matèria de 
mesures urgents per a la transacció energètica i la protec-
ció de les persones consumidores i de l’autoconsum d’energia 
elèctrica, que han acabat amb bancs d’entrebancs i barreres 
aquest tipus d’energia, els puc dir que estem elaborant una 
nova regulació autonòmica d’autoconsum que desenvolupa 
la norma estatal dins de les nostres competències .

A més, d’acord amb la recent modificació de la LOTUP on 
s’eximeixen a les instal·lacions d’energies renovables en sòl 
no urbanitzable comú de tràmit de la declaració d’interés 
comunitari, dir-los que agilitarem l’autorització de les 
instal·lacions energètiques en tramitació, la qual cosa supo-
sarà un impuls al desenvolupament de les plantes fotovol-
taiques . Per al 2030 volem multiplicar per vint la potència 
instal·lada actual en energia solar fotovoltaica .

A més a més, continuarem fomentant les instal·lacions 
d’autoconsum en els edificis i infraestructures de la 
Generalitat .

També, engegarem una plataforma de gestió energètica unifi-
cada de la generalitat que permetrà la gestió de totes les 
instal·lacions de la mateixa Generalitat i del seu sector públic 
autonòmic, a més de controlar els consums energètics amb 
l’objectiu de poder estudiar els estalvis d’energia potencials .

Continuarem amb una eina, o amb una ferma aposta i 
una eina important per a la mobilitat elèctrica, amb el pla 
d’impuls del vehicle elèctric i desplegament de la infraestruc-
tura de recàrrega a la Comunitat Valenciana, ja que –com 
molt bé vostés saben– el sector del transport és el de major 
consum energètic i pràcticament la totalitat d’aquest consum 
prové del petroli .

Per la qual cosa, és imprescindible dur a terme polítiques 
actives per a fomentar un tipus de mobilitat més sostenible . 
Hem reforçat el fons per a aquestes mesures en 4,8 milions 
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provinents de l’institut per a la diversificació i l’estalvi ener-
gètic, que es destinaran a engegar el pla Moves amb ajudes a 
l’adquisició de vehicles impulsats amb energies alternatives, 
a la implantació de punts de recàrrega, i a la instal·lació de 
sistemes de bicicletes elèctriques .

Si parlem del pla eòlic, seguint el full de ruta sobre la refor-
mulació del model de desenvolupament de l’energia eòlica 
per a producció d’electricitat, a hores d’ara estem treballant 
en l’estudi ambiental i territorial estratègic que ens perme-
trà la revisió del pla d’acció territorial sectorial que és el 
mateix pla eòlic . L’objectiu és multiplicar per 3,5 la potència 
instal·lada d’energia eòlica per a 2030 .

En l’àmbit domèstic continuarem desenvolupant els plans 
Renove de calderes i finestres, així com posarem en marxa 
el pla de micromesures contra la pobresa energètica per 
a pal·liar i reduir la pobresa energètica en temes com 
l’electricitat, l’aigua o el gas .

Per a gestionar amb eficiència totes les polítiques energèti-
ques esmentades i aconseguir els objectius referits abans per 
a avançar en la necessària descarbonització de l’economia, 
engegarem l’agència valenciana d’energia, d’acord amb 
l’Acord del Botànic II, per tal d’impulsar la transició ener-
gètica i aprofitar les noves oportunitats que se’ns ofereixen.

Altre dels motors claus de la nostra economia és el comerç 
exterior . Som un territori obert al món, així ho demostren les 
xifres d’exportació en la passada legislatura . La internacio-
nalització de les nostres empreses té una dimensió essen-
cial que ha d’acompanyar a la millora de la competitivitat i 
productivitat i a la creixent incorporació de la recerca, desen-
volupament i innovació, i el coneixement per a consolidar el 
model productiu que estem desenvolupant .

Apostem decididament per aconseguir que cada vegada més 
empreses enceten el repte de la internacionalització dels 
seus productes, serveis i processos productius; en definitiva, 
l’ampliació de les seues activitats cap a nous mercats .

Des de la nostra conselleria tindran tot el suport possi-
ble posant al seu abast els instruments adients i que refor-
çarem en aquesta legislatura, com per exemple el pla estra-
tègic de promoció exterior de la Comunitat Valenciana, 
instrument transversal on s’hi implementen totes les 
accions d’internacionalització; o el programa global 
d’internacionalització dins del qual es troba, per exemple, el 
programa Comença a Exportar, en col·laboració amb els ajun-
taments i agències de desenvolupament local i que imple-
mentem amb l’ICEX i les cambres de comerç; així com la 
consolidació de la xarxa exterior d’IVACE Internacional, que 
en aquestos moments 24 antenes donen servei i suport al 
nostre empresariat en 35 mercats . Aquesta xarxa és una gran 
eina per posicionar els productes valencians a l’exterior, però 
volem que siga també una eina per a promocionar la inver-
sió de capitals forans al territori valencià, de manera que en 
aquells mercats on ja estem presents també promocionem el 
nostre territori com a destinació d’inversió .

Continuarem amb el programa de tutories a les empreses 
valencianes per a oferir consultoria especialitzada en dife-
rents àmbits de la internacionalització a les nostres empre-
ses, a través d’una borsa de col·laboradors experts en les 
diferents matèries .

Però, a més a més, també continuarem amb les premis-
ses marcades per la LAI, la Llei d’acceleració de la inversió, a 
projectes prioritaris, i el seu desenvolupament reglamentari 
potenciant el punt d’acceleració a la inversió, junt a la xarxa 
exterior per tal d’atraure projectes d’interés o prioritaris que 
aporten creació d’ocupació i un valor afegit de caràcter social 
i mediambiental .

I també, i per a nosaltres, per a l’equip de la conselleria, molt 
important, dir que hem creat un grup de treball i una comissió 
que realitzarà el seguiment dels processos de negociació i anàlisi 
de l’impacte dels acords de comerç internacional sobre els inte-
ressos dels diferents sectors productius del País Valencià .

Senyories, vostés saben que els valencians i les valencia-
nes són bons gestors d’allò xicotet, en definitiva, perquè és la 
nostra realitat que haurem d’anar adequant a una economia 
globalitzada que d’alguna manera ens obliga a adaptar-nos .

Les pimes conformen el 99% del nostre teixit empresarial . 
Incrementar la seua grandària passa necessàriament per 
incrementar la seua competitivitat . I per això és imprescindi-
ble donar suport a la seua internacionalització, com ja he dit, 
però també a la innovació i a la seua transformació digital .

Per això és necessari continuar implementant el pla de 
recerca, desenvolupament i innovació empresarial, però 
focalitzat encara més en aspectes com la investigació indus-
trial, el desenvolupament experimental i la innovació perma-
nent, la digitalització empresarial i l’impuls de la indústria 
4 .0, l’ecoinnovació per desenvolupar l’economia circular i la 
sostenibilitat i l’emprenedoria de base tecnològica .

La digitalització de les empreses i tot allò que s’anomena 
indústria 4 .0 crec que no és una opció, sinó més aviat un camí 
necessari per a ser més eficients i per tal d’evolucionar el 
nostre model productiu cap a una proposta de major valor 
afegit, tant en els productes com en els serveis .

Un dels sis eixos basals del pla estratègic de la indústria 
valenciana és la transformació digital, que té com a objec-
tius el suport al conjunt de processos de transformació digi-
tal en totes les funcions empresarials i l’enfortiment de 
l’ecosistema d’innovació en tecnologies digitals .

Igualment, el pla Agenda Indústria 4 .0, en marxa des 
d’octubre de 2017, té tres objectius específics: incrementar 
la competitivitat de les indústries mitjançant la seua trans-
formació digital, desenvolupar i consolidar l’oferta del sector 
de tecnologies electròniques, informàtiques i de comunica-
ció i establir plataformes de col·laboració entre empreses, 
agents d’innovació i generadors de coneixement .

A hores d’ara s’estima que d’ací al 2025 la transformació 
digital de les empreses industrials siga la causa directa d’un 
increment de la productivitat de la indústria del 20 % . Es 
tracta d’apostar per la indústria 4 .0 i l digitalització de les 
empreses industrials, fomentant al mateix temps la confor-
mació d’un cluster hub 4 .0 per a la interconnexió dels sectors 
i plataformes existents, permetent així la circulació i inter-
canvi de bones pràctiques, aportant noves oportunitats de 
negoci disruptives .

Per a créixer, cal innovar i, per a innovar, cal invertir i 
avançar-se als canvis . I en aquest gens senzill trajecte 
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entenem que la digitalització és un aliat per a les nostres 
empreses .

Posem a la disposició de les empreses programes d’ajudes 
que faciliten les inversions innovadores en actius digitals, el 
desenvolupament de projectes de transformació digital i la 
col·laboració amb les cadenes de valor .

Així mateix hem de potenciar la transferència de coneixe-
ments a l’empresa a través de la xarxa d’instituts tecnològics 
i la posada en marxa de plataformes de col·laboració sosteni-
bles entre empreses i agents generadors de coneixement .

Senyores diputades, senyors diputats, hem d’actuar, se’ns 
està acabant el temps . Hem de conscienciar-nos totes i tots 
de la gran responsabilitat que tenim respecte a l’emergència 
climàtica en la qual estem totes i tots immersos . La gent ens 
està demanant que siguem més ambiciosos i que defensem 
des del present un futur per a totes i tots .

Per açò, com han pogut veure, totes les nostres estratègies 
respecte la indústria, l’energia i innovació estan incidint en 
l’economia circular i en les tecnologies netes . Hem d’anar a 
una economia circular de produir, utilitzar i reutilitzar front 
l’economia lineal de produir, usar i tirar .

Ens enfrontem a problemes que ja no poden ser postergats 
i que exigixen idees noves i poderoses, com la proposta de 
l’economia circular, en línia amb els nous reptes de la Unió 
Europea . Si, a més, aquest territori vol guanyar productivitat, 
ho haurà de fer des del coneixement i el talent de les perso-
nes i no des de l’ús depredador dels recursos naturals, que 
moltes vegades han sigut exhaurits generant externalitats 
negatives i s’han obtingut beneficis sense tindre en compte 
que les persones són fonamentals per a portat avant qualse-
vol projecte d’empresa .

L’economia circular és conceptualment una part de 
l’economia sostenible i, amb eixa perspectiva, actua i actuarà 
la conselleria . Els recorde . En primer lloc, i en el desenvolu-
pament del pla d’energia sostenible, cal posar en valor les 
mesures encaminades al foment de l’estalvi i eficiència ener-
gètica i les energies renovables, com especialment el suport 
a l’autoconsum, que tenen innats els principis de l’economia 
circular en donar suport a la transició fins una economia 
eficient en l’ús dels recursos i de baixa emissió de carboni.

Així mateix, des de l’Ivace durem a terme accions en econo-
mia circular i en els programes del pla recerca, desenvolu-
pament i innovació, la participació en missions de la Unió 
Europea i en projectes de cooperació interregional en 
aquesta temàtica .

A més, entre els eixos estratègics del pla estratègic de la 
indústria valenciana s’inclou com un objectiu l’impuls als 
models de negoci basats en l’economia circular .

A més, tenim el repte d’aconseguir una economia al servei 
de les necessitats humanes i el respecte a la naturalesa i no 
a l’inrevés . El progrés ha de ser una realitat en el sentit que 
totes les persones visquen cada vegada millor i es desenvolu-
pen com a éssers humans d’acord amb les seues capacitats .

En aquest sentit, la innovació social pot contribuir a supe-
rar aquests reptes en canalitzar l’impuls de noves idees que 

naixen en la societat . Per això continuarem amb la promo-
ció de l’economia sostenible a través del finançament 
d’actuacions de foment i difusió de la cultura i pràctiques de 
les empreses socials i de l’economía del bé comú .

Senyories, nosaltres entenem que les empreses han de conju-
gar dos vectors: eficiència econòmica i progrés social, de 
forma que generen innovació tant tecnològica com organit-
zativa, millora continua, valor afegit i benestar laboral .

La responsabilitat social de les empreses i organitzacions 
implica incorporar, com una part integral de la seua estratè-
gia i de les seues operacions, principis de conducta i acció en 
matèria de drets humans, condicions de treball, igualtat de 
gènere, medi ambient i lluita contra la corrupció, d’acord amb 
els objectius de desenvolupament sostenible de l’ONU.

Perquè la responsabilitat social implica a tot tipus 
d’organització, a tota la societat i, sobretot, a les administra-
cions públiques, que han de ser les que impulsen accions de 
foment a través de polítiques públiques d’incentius, promo-
vent que aqueixes empreses integren aquest nou model de 
responsabilitat social per a donar a conéixer l’impacte positiu 
de la responsabilitat social en la societat .

Tinc de dir-los que amb la publicació de la Llei 18/2018, de 
13 de juliol, de la Generalitat, per al foment de la responsabi-
litat social, s’establix un marc de referència en la consolidació 
de polítiques de responsabilitat social en les administracions 
públiques i en les organitzacions públiques i privades, motor 
significatiu de la competitivitat econòmica del nostre terri-
tori, al mateix temps que de transformació de la societat .

Aquest ha sigut un dels principals objectius que es va marcar 
el Consell en la legislatura passada, i ara completarem el seu 
desenvolupament mitjançant el reglament el més aviat possi-
ble . I ho farem de manera coordinada i transversal amb la 
conselleria de transparència .

Un altre vessant estratègic de les nostres polítiques és el 
suport al cooperativisme, l’economia social i l’emprenedoria .

L’actitud emprenedora és un recurs de gran importància en 
les societats avançades, que ens permet trobar solucions 
innovadores per a millorar la seua qualitat de vida . Des de la 
Generalitat Valenciana continuarem treballant per les perso-
nes emprenedores des de bases sòlides .

En aquest àmbit, a més, és vital poder comptar amb procedi-
ments administratius àgils i simplificats que donen més segu-
retat als agents econòmics, a les empreses i emprenedo-
res. Per això anem a reforçar i modificar els procediments i 
les estructures per facilitar aquestes tasques, introduint els 
procediments telemàtics allí on siga possible, de forma que a 
les empreses i persones emprenedores els faciliten en temps 
i forma estos processos .

Com he dit, l’emprenedoria constituïx un important motor 
de desenvolupament econòmic i creació d’ocupació, fent que 
l’economia siga més sostenible i innovadora .

Per això, la transformació del model econòmic reque-
reix l’enfortiment del sistema valencià d’emprenedoria, 
mitjançant una política transversal que implique a tota 
l’administració valenciana a través de les seues polítiques 
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d’educació, formació, ocupació o innovació, entre altres, al 
costat de les universitats i la resta de centres de coneixement 
i a les empreses .

Vull destacar aleshores la importància del recent Pla 
Estratègic d’Emprenedoria de la Comunitat Valenciana 
2019-2023 . En aplicació del mateix, durant la present legis-
latura facilitarem la creació d’empreses i el desenvolupament 
i consolidació de les iniciatives emprenedores a través de 
l’execució de les accions contingudes en l’esmentat pla estra-
tègic, alhora que dissenyarem i implementarem un sistema 
d’indicadors que permeta l’avaluació de les polítiques públi-
ques en matèria de foment de l’emprenedoria i l’activitat de 
l’ecosistema emprenedor valencià .

Posarem en marxa la plataforma d’informàtica integral 
composta pel portal d’emprenedoria i el canal d’accés únic, 
on es recollirà la informació relativa a l’assessorament 
i suport de les persones emprenedores en tot el nostre 
territori .

Donarem un major impuls al foment del cooperativisme 
i la seua extensió a altres sectors de l’economia social i 
l’emprenedoria, així com la inclusió de mesures que garantis-
quen la seua preservació amb plans de relleu generacional i 
assessorament per a la transmissió empresarial .

Promourem les fórmules cooperatives per a l’emprenedoria i 
la recuperació per part dels treballadors i treballadores com 
una oportunitat per a les empreses en situació de fallida .

En aquell sentit, continuarem amb la línia de planficació que 
ha suposat el pla bienal de suport i foment al cooperativisme 
2018-2019, dotant-lo de contingut mitjançant l’elaboració 
del segon pla bienal de cooperativisme per al període 
2020-2021 .

Per això es realitzarà una avaluació de l’execució del primer 
pla bienal i sobre la base d’això es revisarà el seu contingut 
per a adaptar-ho i concretar-ho en les prioritats estratègi-
ques que quedaran contingudes en el segon pla bienal .

Així mateix, en l’elaboració del segon pla bienal es contem-
plarà l’extensió del seu contingut a altres sectors de 
l’economia social i l’emprenedoria, estrenyent la seua vincu-
lació amb altres plans estratègics, com el pla estratègic de 
l’emprenedoria .

De fet, l’objectiu estratègic número cinc d’aquest pla està 
dirigit al foment de l’emprenedoria social i de l’economia 
social, incloent actuacions com la formació de persones 
expertes en gestió de cooperatives i empreses socials, la difu-
sió dels principis i valors de l’economia social en la societat 
valenciana, la difusió i comunicació d’empreses d’economia 
social com a eixida professional i el suport a les empreses 
d’economia social en innovació, internacionalització, digita-
lització i als sectors emergents .

Com totes i tots vostés saben, el comerç és un sector estra-
tègic per a la distribució de bens i serveis i per al creixe-
ment econòmic, derivant-se de la política comercial impor-
tants conseqüències socioeconòmiques i territorials . La 
nostra opció és una aposta decidida pel comerç de proximi-
tat, professionalitzat, que done suport a les persones autò-
nomes, emprenedores i a les xicotetes i mitjanes empreses, 

intensives en treball i que contribuïxen al manteniment dels 
centres urbans i la fixació de la població.

Altre dels eixos estratègics en aquesta matèria és l’aposta 
per l’estratègia digital mitjançant el pla d’impuls a la trans-
formació digital del xicotet comerç i l’artesania, que té com a 
objectiu accelerar la transformació digital del comerç mino-
rista i l’artesania, difonent els avantatges del comerç electrò-
nic entre les persones autònomes i empresàries, oferint-los 
assessorament, formació i acompanyament personalitzat, on 
ja hem creat una plataforma web per a afavorir i promoure 
l’ús de les TIC, el comerç electrònic i la digitalització per part 
de les pimes i l’artesania .

També tenim a com a objectiu fomentar i dinamitzar el 
comerç rural, fomentant la iniciativa empresarial, la conso-
lidació del xicotet comerç en aquestes poblacions i també 
la innovació i millora de l’equipament, així com la realització 
d’accions que afavorisquen l’equilibri territorial i que pivoten 
sobre el comerç de proximitat i l’artesania .

Impulsarem una nova llei de comerç sostenible que haurà de 
regularitzar, aclarir i harmonitzar les normes amb rang legal 
vigents i que tindrà, com a eixos principals la promoció del 
comerç com una activitat econòmica sostenible i creadora 
d’ocupació permanent i estable i que assegure un subminis-
trament accessible i arrelat al territori de béns i serveis per a 
la població .

L’orientació de l’activitat comercial amb actuacions de foment, 
capaços de conciliar el creixement econòmic i la competitivi-
tat amb la protecció del medi ambient i els valors i demandes 
socials, així mateix, introduiran noves formes de gestió comer-
cial i dels seus espais, com, per exemple, les àrees de promo-
ció econòmica urbana a peu, que ajudaran a millorar siner-
gies entre els diferents formats comercials i donaran nova 
vida comercial als espais urbans consolidats, propiciant la 
col·laboració entre empreses comercials mitjançant fórmules 
similars a les engegades en la llei de modernització i promoció 
de les àrees industrials, impulsada des d’aquesta conselleria .

La nova llei també actualitzarà la norma sobre l’ordenació 
territorial del comerç, atenent a allò que s’ha posat de mani-
fest en el procés de l’elaboració i aprovació del Patsecova .

Aquesta, per fi, serà la legislatura d’aprovació del pla d’acció 
territorial sectorial del comerç de la Comunitat Valenciana, 
Patsecova, a través d’un proper decret del Consell –està 
acabant la seua tramitació– i que finalitzarà en desembre 
d’enguany, amb la seua aprovació .

Dins de les polítiques a dur a terme també en matèria de 
comerç estan les fires comercials, que són un dels factors 
més importants a tenir en compte .

La llosa del deute acumulat requeria d’una solució radical per 
a fer, tant d’IFA com de Fira València, les institucions eficients 
i adequades per a impulsar l’economia valenciana . Com tots 
vostés saben, vàrem iniciar un procés de reestructuració que 
ha suposat l’assumpció, per part de la Generalitat, tant del 
deute com de la gestió firal d’ambdues institucions. En aques-
tos moments, IFA ja està posada en valor i té beneficis. En el 
cas de Fira València, està executant-se, per part de la conse-
lleria d’hisenda, el que preveia el decret llei per a l’assumpció 
del deute; també he de dir-li que té beneficis de la gestió.
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El model a impulsar el tenim clar: control públic i operadors 
privats, no un únic operador, entenem que això seria vendre 
la fira. Tindrem un operador per a esdeveniments relle-
vants i un altre per a la resta de les fires, mantenint la gestió 
d’aquelles que estan funcionant de manera excel·lent . Això 
ja funciona en fires internacionals de primer nivell o primer 
ordre, com és o pot ser Milà o Frankfurt . I ja tenim algun que 
altre operador que està interessat, però el primer entenem 
que és solucionar l’assumpció del deute .

No m’oblide que, per a fer possible el model econòmic que 
estem construint, necessitem persones consumidores 
responsables, ben informades, que asseguren amb les seues 
decisions de compra la sostenibilitat global del sistema en 
termes socials i mediambientals . Per això, impulsarem, de 
forma decidida, el consum responsable i la formació de les 
persones consumidores, donant suport a l’associacionisme i 
treballant amb ell, impulsant la resolució de conflictes i enge-
gant xarxes i ferramentes d’assessorament .

I, si apostem per una societat inclusiva, hem de fer visible la 
realitat diferencial entre dones i homes . I és evident que el 
món empresarial ha d’abordar també la realitat de feminitzar 
moltíssim més l’economia .

Per això, impulsem polítiques actives d’ocupació, qualificació 
professional i de foment de l’esperit emprenedor i l’activitat 
empresarial de les dones i, en especial, d’aquelles que estan 
en situació de violència de gènere .

Hem engegat la càtedra d’Economia Feminista, amb la 
col·laboració de la Universitat de València, amb el propò-
sit d’incorporar la perspectiva de gènere als estudis, anàlisi i 
aplicació de l’economia .

I no oblidem les treballadores dels sectors més vulnera-
bles . La conselleria ha elaborat, a través de l’INVASSAT i amb 
la col·laboració amb turisme, un estudi pioner a Espanya, 
quant a les condicions laborals de les cambreres de pis als 
hotels, que s’ampliarà a altres sectors precaritzats, com les 
aparadores .

I, per últim, vull abordar la important qüestió de l’estadística . 
Prompte aquestes Corts aprovaran el pla valen-
cià d’estadística 2019-2022, instrument essencial per a 
l’ordenació i planificació de tota l’activitat estadística del 
nostre territori .

A més, per al correcte desenvolupament del pla, iniciarem 
immediatament els tràmits per a la creació de l’institut valen-
cià d’estadística, compromís recollit en l’Acord del Botànic II, 
sota els principis de la transparència en la gestió pública i la 
racionalització dels recursos .

Dir-los que entenc que comencem una nova travessia sota la 
brúixola del Botànic II, en la qual apostem per l’econovida, una 
economia on ningú es quede darrere, que reduïsca la pobresa 
i la desigualtat, on les persones i el territori estaran al centre 
de totes les nostres decisions; en definitiva, per una econo-
mia inclusiva . Per tant, hem de continuar incidint en políti-
ques que ajuden a reduir més ràpidament la taxa d’atur i la 
temporalitat i precarietat, que augmenten la productivitat i 
la competitivitat de la nostra economia, per tal de reduir les 
desigualtats i la millora de les condicions de vida de totes i 
tots .

Tenim per davant un repte per construir el futur, que no està 
escrit ni decidit, que depén de nosaltres i de com actuem . Així 
les coses, vull reiterar la predisposició total i incondicional 
de diàleg i col·laboració amb tots els grups parlamentaris per 
a treballar amb responsabilitat, transparència, rigor i esforç, 
al llarg de la present legislatura, per un futur sostenible per a 
les valencianes i valencians .

Moltes gràcies . (Aplaudiments)

El senyor president:

Moltes gràcies, conseller .

Li queden 8 minuts i 56 segons per a la contestació als grups 
parlamentaris, que ara comencem amb la intervenció, en 
nom del Grup Parlamentari Vox Comunidad Valenciana, de la 
il·lustre diputada Ana Cerdán, que fixarà posició en nom del 
seu grup, respecte a l’exposició que ha fet el conseller .

Cuando usted quiera .

La senyora Cerdán Martínez:

Señor presidente .

Señores consejeros .

Señores diputados .

Buenos días .

Quiero aprovechar para dar las gracias a los cuerpos y fuer-
zas de seguridad del estado, bomberos, ejército, sanita-
rios, protección civil y a todos los que, de una forma u otra, 
han estado paliando, dentro de lo posible, todos los proble-
mas acaecidos estos días . Ahora, evitar esas situaciones solo 
depende de nosotros . Y, desde aquí, hago un llamamiento, 
tanto a nivel autonómico como nacional, para que, a la mayor 
brevedad posible, se den soluciones a los graves problemas 
que ha dejado la DANA, recordándoles que la Vega Baja es 
una parte muy importante de la huerta de Europa .

Enhorabuena, señor Climent, por la renovación de su nom-
bramiento como titular de esta consejería, que es tan impor-
tante para tantas familias de nuestra comunidad .

Gracias también a la ciudadanía, ya que con su voto nos ha 
permitido estar aquí para poder defender sus intereses que, 
en definitiva, son los intereses de todos los valencianos.

Señor Climent, no consigo entender cómo puede ser que 
todo lo haya hecho tan bien y, a la vez, tenga a los empresa-
rios, a los comerciantes…, o sea, a todos enfadados . Y, por si 
eso fuese poco, este mes de agosto cierra nuestra comuni-
dad con un desempleo de más de trece mil personas que se 
han quedado sin trabajo, con todo el drama humano que hay 
detrás .
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A todo esto, también tenemos que sumar el abruma-
dor descenso de la afiliación a la seguridad social en la 
Comunidad Valenciana que, a fecha de agosto, sumaba más 
de treinta y siete mil bajas, superándonos solamente la comu-
nidad de Madrid y la catalana .

Le escuchaba atentamente en su comparecencia y todos 
los señores consejeros coinciden en lo mismo . A todos les 
estoy escuchando decir que van a crear observatorios, insti-
tutos, fundaciones y demás entes públicos que, al final, solo 
sirven para colocar a sus amigos y conocidos, (aplaudiments) 
como pretenden hacer con las dos nuevas consejerías, colo-
cando a más de trescientas treinta personas . Espero que, por 
lo menos, en ese 50 % de todos los enchufados que se tengan 
que colocar, se tenga en cuenta a los colectivos más vulnera-
bles, como son el de mayores de cincuenta años, los desem-
pleados de larga duración y nuestros jóvenes .

Y, al hilo de todo esto que le acabo de comentar, le recuerdo, 
señor Climent, que los políticos no creamos empleo, que 
nosotros tenemos la obligación de ayudar a los empresa-
rios y autónomos, mediante políticas acertadas que tenemos 
la obligación de llevar a cabo . Y, a partir de ahí, la iniciativa 
privada podrá encontrar las condiciones más acordes para 
crear el mencionado empleo .

Señor Climent, creo que, a estas alturas, todos sabemos de 
dónde sale el dinero, tanto de nuestros salarios como del de 
los funcionarios . Pero, por si se le ha olvidado, hoy, desde 
Vox, se lo vamos a recordar .

Todos deberíamos saber que, para que un ciudadano pueda 
pagar sus impuestos y que, a su vez, se puedan pagar nues-
tros salarios, como políticos y funcionarios, se necesita 
apoyar al sector privado . Porque, no nos engañemos, los 
únicos que crean riqueza en nuestro país son las empresas, 
las pymes y los autónomos .

¿Conoce la frase: no se deben poner todos los huevos en la 
misma cesta? Le pregunto esto porque, además del sector 
servicios, donde se incluye el turismo, se deben potenciar 
todos los demás . Estoy segura de que, si a los diferentes 
sectores se les hubiese mimado la mitad que al sector servi-
cios, la situación sería totalmente distinta y no tendríamos un 
cierre del mes de agosto con más de trece mil desempleados .

Me explico . Tasa de ocupación: agricultura, un poquito más 
del 5 %, un 5,12; industria, 14,15 %; construcción, un 4,95; 
servicios, un 75,78 . Creo que tenemos que potenciar un 
poquito más otros sectores, señor Climent . (Aplaudiments)

¿Sabe usted que, con esta tasa de ocupación, dentro de unos 
años el sector agrario será casi inexistente en nuestra comu-
nidad? ¿Qué piensa hacer usted al respecto, señor Climent? 
Yo se lo digo: dejar que sigan entrando productos de África 
y de otros continentes que son menos exigentes en los 
controles de sanidad y seguridad que nos exige a nosotros 
la Comunidad Europea . Eso es lo que pretende hacer usted, 
señor Climent .

¿Qué futuro les espera a las empresas, autónomos y pymes 
que se dedican y subsisten gracias a la agricultura?

Y así sucesivamente con todos los sectores, como pueden ser 
el transporte, envasado o minoristas .

Desde Vox, tenemos claro que debemos fomentar la rein-
dustrialización en las tres provincias valencianas, así como la 
colaboración empresa-estado, para aumentar el peso de la 
industria .

Señor consejero, no sé cómo lo verá usted, pero es muy triste 
que en nuestra comunidad solo tengamos dos empresas en el 
ranquin de las cien primeras de España con mayor volumen 
de ventas .

Conclusión, queda bastante claro cuál es el talón de Aquiles 
de la economía de la Comunidad Valenciana .

En Vox proponemos que se tengan en cuenta medidas como 
la eliminación de trabas burocráticas, la oficina virtual, la 
ventanilla única empresarial, la licencia exprés, que tan nece-
saria es para nuestros emprendedores, para que no tengan 
que esperar meses a que la administración les conceda la 
licencia de apertura, con el coste económico y de oportuni-
dad que eso conlleva . (Aplaudiments)

Se hace imprescindible minimizar los trámites burocráticos 
y administrativos en los que se ven inmersos los empresa-
rios a la hora de crear sus empresas o de expandirlas . Apoyar 
a las empresas españolas, incorporando como computa-
ble en los criterios de evaluación de los concursos públicos 
que la empresa tenga su sede y que tribute en España . Dar 
el máximo apoyo a la investigación, al desarrollo, a la innova-
ción –el I+D+I– y a la expansión internacional de las empre-
sas de nuestra comunidad .

Desde Vox, apoyamos de forma decidida a las familias, a las 
personas que quieren ser madres o padres y que no desean 
renunciar a su empleo o a alguno que le permita conciliar su 
vida personal y laboral .

En Vox apostamos por los trabajos de media jornada y el 
teletrabajo para fomentar la inserción laboral además de 
la conciliación familiar, mediante incentivos a las empresas 
que ayuden a su actualización tecnológica, abriendo así un 
abanico de posibilidades de empleo que pueda desarrollarse 
desde el propio hogar . (Aplaudiments)

Señorías, estamos en el siglo xxi . Hay que avanzar en las 
nuevas formas de trabajar que las nuevas tecnologías nos 
permiten .

Voy terminando, no sin antes comentar que se ha estado 
hablando mucho de que el Botánico de la anterior legisla-
tura se había dedicado, entre otras cosas, a rescatar perso-
nas . Pues, bien, permítanme decirles que no han hecho bien 
los deberes . No han rescatado a todas las personas; han resca-
tado solo a determinados colectivos, imagino, después de 
haber estudiado muy bien cuáles eran sus mejores calade-
ros de voto . Pero se han olvidado de un colectivo muy impor-
tante y que está formado en más de un 85 % por mujeres . Les 
estoy hablando de las personas que se encuentran trabajando 
en precario en la economía sumergida como, por ejemplo, las 
aparadoras, limpiadoras, atención y cuidado de enfermos y un 
largo etcétera . Y esto sucede, a veces, por interés del empre-
sario y otras por miedo a perder el trabajo, sobre todo cuando 
es necesario para sostener a la familia y, por qué no decirlo, a 
veces también por el interés del propio trabajador o, en este 
caso, de las trabajadoras . Y a esto se suma la falta de concien-
ciación, con las consecuencias que esto tiene para el futuro .
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En Vox queremos potenciar el acceso a la seguridad social 
como autónomos de cualquier sector a todas las perso-
nas que tengan la predisposición de cambiar su situación 
actual, con una cuota de cero euros hasta que el autónomo 
no alcance el salario mínimo interprofesional . Una vez alcan-
zado el salario mínimo, la cuota pasaría a 50 euros y se iría 
incrementando a razón de los ingresos .

Desde Vox, también proponemos que las empresas que 
contraten a personas mayores de 50 años y a desemplea-
dos de larga duración tengan incentivos, como la ayuda de un 
20 % en las cotizaciones para nuevos contratos indefinidos. 
De forma que se incentive a las empresas a contratar a estos 
trabajadores, es importante que no nos olvidemos de ellos .

Y ya para finalizar, señor Climent, le dejo una pregunta en el 
aire, pregunta que me han hecho personalmente en las pasa-
das campañas electorales . La Asociación de Aparadoras y 
Trabajadoras del Calzado de Villena y Comarca, ADAVI, me 
preguntó ¿qué va a pasar con las mujeres, que en su mayo-
ría han trabajado toda la vida desde su casa criando, además, 
a sus hijos y cuidando a sus mayores, que ahora tienen edad 
de jubilarse y no tienen derecho a cobrar su pensión de jubi-
lación por no haber cotizado? ¿Qué piensa decirle a un colec-
tivo que ve como se reparten todo tipo de ayudas y ellas, en 
este caso, no tienen ningún derecho?

Muchas gracias, señor Climent . (Aplaudiments)

El senyor president:

Moltes gràcies, senyoria . I moltes gràcies també per ajus-
tar-se al temps que hem indicat .

Fixarà posició sobre la intervenció de l’honorable conseller, 
en nom del Grup Parlamentari Ciudadanos, l’il·lustre diputat 
Antonio Woodward, per un temps màxim de 10 minuts .

Quan vosté vullga, senyoria .

El senyor Woodward Poch:

Sí . Muchas gracias, presidente .

Señorías .

Señor conseller, creo que tenemos una travesía por el 
desierto complicada después de su discurso de hoy . Mire, 
usted y yo repetimos en esta legislatura pero con una ligera 
diferencia, mi Partido Ciudadanos, creciendo en votos y dipu-
tados, y el suyo, bajando .

Señor conseller, usted repite al frente de esta conselleria y repite 
casi contra todo pronóstico . Me gustaría nota a su gestión y no 
puedo . Además, si le felicitara por su nombramiento como conse-
ller estaría siendo un hipócrita de cara al resto de los valencianos .

Pero sí que echaré mano de la última valoración global que 
hemos conocido del barómetro del CIS sobre el Consell del 
Botànic I y es que casi 7 de cada 10 valencianos considera su 
gestión de regular a muy mala .

Su conselleria es la que más ha sufrido el engranaje del 
llamado mestizaje, pero también ha sido la que más ha prota-
gonizado los mayores problemas con las duplicidades por 
querer mantener o no perder competencias . Ya sabemos 
que cuando se anteponen personalismos frente a modelos, 
pasa lo que pasa . Pero, tal vez, usted, es el que menos culpa 
tuviese, o no, porque ya estaba al frente de la conselleria .

Y mucho nos tememos que continúen los roces y duplici-
dades, pero esta vez por triplicado en esta nueva legisla-
tura . ¿Por qué digo lo de los roces? Lo de los roces, porque su 
conselleria es insostenible y de duplicidades . Ha discutido con 
todos, con el president de la Generalitat, Ximo Puig, por las 
competencias sobre turismo o las políticas de innovación; la 
Agencia Valenciana de Innovación; con el IVACE; los institu-
tos tecnológicos, con Hacienda por la concesión de créditos 
a empresas; con el IVF –sí el de la quita, el brazo financiero 
de Ximo Puig (aplaudiments) bueno, perdón quería decir de la 
Generalitat– por la resolución de problemas como los plan-
teados por Feria Valencia o Alicante .

Y no nos olvidemos de los retrasos y falta de ejecución de 
sus líneas de presupuestos . Sinceramente, no sé muy bien si 
empezamos como terminamos o terminamos como empeza-
mos, pese al discurso que hemos oído esta mañana .

Mire, seguimos teniendo los mismos problemas sin solu-
cionar tras cuatro años de Botànic en la comunitat y son de 
su competencia . Y, además, son alertas rojas: el empleo y 
el cambio de modelo productivo . Por un lado tenemos un 
empleo en alerta roja, un mercado laboral precario en donde 
prima la temporalidad y que es injusto, con salarios muy 
bajos .

Y a los datos me remito: en agosto 9 de cada 10 empleos 
creados fueron temporales . Hemos vuelto a ser líderes en la 
destrucción del empleo con 13 .093 parados más, una tasa de 
desempleo juvenil del 48,5 %, 48,5 %, y, además, una sinies-
tralidad en aumento, que incluso Comisiones Obreras califica 
como propia del siglo xx . Y no es de extrañar que la puntua-
ción que le dan los valencianos a sus políticas de empleo sea 
la más baja, siendo la mayor preocupación el paro .

Mire, mi primera pregunta es saber, realmente, ¿qué políticas 
de empleo va a llevar a cabo? No las conocemos . Lo que hoy 
nos ha dicho, bueno, no sirve para nada . Las únicas iniciativas 
que hemos conocido son el fracasado Avalem Joves que tuvo 
que reconvertirlo en el Avalem Joves Plus para contratos de 
la administración . Y ahora nos habla del Avalem Experiencia .

Mire, sinceramente, no compartimos que estas sean las 
fórmulas para combatir la precariedad y la temporalidad de 
nuestro mercado laboral . Y esto, además, choca con lo que 
usted está diciendo aquí, que quiere que la industria deba 
crecer, ganar en economía productiva . Y creemos que así no 
lo va a conseguir .

Mire, lo que sí han sabido ustedes es engordar la administra-
ción y colocar a los suyos: un 34 % más de altos cargos, 330 
personas que se benefician de su sectarismo. (Aplaudiments) 
El gasto que ha representado la marca Labora, de momento, 
no garantiza una mejora en términos de ocupación de 
empleo. Y le pongo un ejemplo, el de la nueva oficina puesta 
en marcha en Denia .
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Nos ha hablado de la gran medida que es el observatorio 
valenciano del trabajo decente con la participación de todos 
los actores y yo le pregunto, ¿seguro? Vuelve a primar a los 
dos grandes sindicatos en el observatorio y se dejan al resto, 
¿por qué? ¿No van a traer la modificación de la ley de parti-
cipación institucional que quedó archivada por el adelanto 
electoral?

Esta sí que es una asignatura pendiente de su conselleria, 
como lo han sido, y desgraciadamente van a seguir siendo, 
el colectivo del trabajador autónomo, verdadero pulmón de 
nuestra economía y nuestra sociedad valenciana, con unas 
ayudas ridículas e insuficientes. Nos habla de las kellys, las 
aparadoras, ¿dónde está el plan de formación anunciado en 
2017 para la hostelería?

La otra alerta roja –que he nombrado yo– el modelo produc-
tivo, una economía sostenible en alerta roja también . Un 
cambio de modelo productivo que –qué quiere que le diga– 
tampoco se vislumbra en ningún rincón de nuestra comuni-
dad . Es más, si en la legislatura pasada intentó convencer-
nos con la economía del bien común, no sé muy bien si es 
por vocabulario que no cuajó –porque a ustedes les gusta 
cambiarlo todo– o más bien para despistar vendiéndonos 
humo, nos trae para esta legislatura del Botànic II un nuevo 
concepto renovado como es el de la econovida . Eso sí, con la 
idea de las personas en el centro de todas sus acciones . Yo 
me pregunto, ¿de todas las personas? ¿Todos los valencianos 
o solo los suyos?

Mire, es muy sencilla esta nueva pregunta, señor Climent, 
y me permita que copie a J . Lo: el nuevo modelo productivo 
¿«pa cuando»? (Aplaudiments) Nos habla de la reindustriali-
zación de la Comunidad Valenciana . Llevan gastados, como 
usted ha dicho, 74 millones de euros en arreglar polígonos 
industriales, ¿es esta su medida?

Todos sabemos la composición de la economía valenciana, 
sus empresas, el tamaño de las mismas . No necesitamos más 
empresas sino mejores empresas, más grandes y, por lo tanto, 
con mayor poder para competir, tanto a nivel nacional como 
internacionalmente, y está sí que debería ser una de sus prio-
ridades . ¿Qué han hecho en estos cuatro años para que se dé 
este cambio? Yo se lo voy a decir, nada . Y tampoco lo van a 
realizar en estos próximos cuatro años .

Parece que es su partido, Compromís, el que ha bloqueado 
la eliminación del impuesto de sucesiones y donaciones para 
las empresas familiares, tal como prometió el president Puig 
hace solamente unos meses . Mire, nosotros no solo la vamos 
a volver a plantear para las empresas sino para todos los 
valencianos .

Entiendo, pero no comparto, que tenga que primar su ideo-
logía por encima de todo y para combatir su mala y nula 
gestión se escondan en culpar siempre a la herencia recibida 
o a todos los demás . Pero, mire, su economía, insostenible, 
no puede sostenerse más porque no puede reclamar que se 
presten servicios de calidad y atraer inversiones del exterior 
para gritar luego a los cuatro vientos go home . (Aplaudiments)

Demonizar la gestión privada . Lo delegan todo a la gestión 
pública multiplicando sus chiringuitos y enchufados, en detri-
mento de lo privado, pero luego no lo pueden sostener . Le 
voy a poner un ejemplo, mire, AERTE cifra en 34 millones la 

deuda del Botànic II con las residencias . Mire, no culpen sola-
mente a la infrafinanciación o al bloqueo de las entregas de 
Madrid o a no tener gobierno, o a las próximas elecciones . 
Mire, el principal motivo de esta situación insostenible fue un 
presupuesto kamikaze que ya anunciamos en su momento lo 
que iba a suponer para todos los valencianos .

Y, también, si el Patsecova se les atragantó en la legislatura 
pasada, su medida 30 del Acuerdo del Botànic con el propó-
sito de recuperar la gestión de las ITV, pues va por el mismo 
camino . Si unos se frotaron en su momento con la privatiza-
ción, otros se están frotando ahora con la reconversión, ¿por 
qué no le echa un vistazo al informe de la sindicatura?

Mire, hay muchas patatas calientes –no me queda mucho 
tiempo– no ha hablado nada del tema de Ford, Feria Valencia 
la ha tocado por encima, los centros tecnológicos ¿qué pasa 
con ellos? ¿Van a ser de su incumbencia o se van a otra conse-
lleria? Energías renovables, responsabilidad social de las 
empresas y cómo combatir el comercio ilegal, me gustaría 
saberlo . No ha dicho nada .

Pues bien, como le decía al principio, no sé muy bien si empe-
zamos como terminamos o terminamos como empezamos . Es 
el conseller de los ecotérminos . Pero lo que tenemos es una 
conselleria de economía insostenible, una política de empleo 
que está totalmente fracasada, una negación a la ralentiza-
ción económica que es más que evidente .

Un aumento de duplicidades y organismos y luchas de poder 
en detrimento de la eficiencia; demonización de la gestión 
privada frente a la pública en detrimento de la eficacia; un 
modelo de Feria Valencia que, bueno, que sigue siendo una 
incógnita pese a lo que ha dicho; líneas presupuestarias sin 
presupuesto adecuado. En fin, primar ideología frente a 
gestión .

Nos esperan cuatro años vendiendo más humo, cuatro años 
con los mismos defectos. En definitiva, cuatro años perdidos 
para nuestra comunidad por su incapacidad de propuestas, 
soluciones reales y una visión de futuro real .

Muchas gracias . (Aplaudiments)

El senyor president:

Moltes gràcies, senyoria . També per haver-se adequat al 
temps disponible .

Fixarà posició, en nom del Grup Parlamentari Popular, 
l’il·lustre diputat Felipe Carrasco, què en esta intervenció 
s’estrena com a diputat .

Quan vosté vullga .

El senyor Carrasco Torres:

Bon dia, senyor president .

Bon dia, senyores diputades i senyors diputats .
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Mi felicitación, señor conseller . Mis primeras palabras para 
usted, en nombre mi grupo parlamentario, por su reciente 
nombramiento como conseller de economía del gobierno 
valenciano .

También, en esta mi primera intervención, quisiera agrade-
cer a mi síndica la confianza que ha depositado en mí para 
tal honor, como es hablar para las Cortes Valencianas . Pero, 
sobre todo, también quisiera mostrar mi admiración a todos 
y cada uno de los miembros de mi grupo parlamentario por 
la defensa que han hecho de nuestro ideario, con la brillan-
tez, defensa y fortaleza que lo han hecho, en tiempos compli-
cados . Porque la libertad de la palabra y de pensamiento 
siempre acaba triunfando por encima de los sectarismos . 
(Aplaudiments)

Señor Climent, siento hoy tener que subir aquí a sacarle a 
usted y a su jefe Puig del estado de la felicidad del ignorante . 
No me lo tome a mal, intuyo su buena fe, pero es como el niño 
que no sabe y por lo tanto no ve los riesgos . Hoy me siento en 
la obligación de decirles que ustedes no saben lo que tienen 
entre manos, pero su inconsciencia no le exime de su respon-
sabilidad, a economía se viene llorado y quejado .

Señor Climent, está muy bien ese baño y masaje empre-
sarial al que ustedes están acostumbrados, pero la econo-
mía es algo más que gobernar a base de café para todos para 
contentar al individuo . Es algo más que gobernar a base de 
ocurrencias o de experimentos o de teorías utópicas, como la 
de la economía del bien común .

Usted puede que sea, o no, un funambulista político pero lo 
que es cierto es que quien se cae del alambre es la econo-
mía valenciana . Aquí se viene a liderar y, sobre todo, a ilusio-
nar, a crear un marco estable y sólido que sea capaz de atraer 
inversiones del extranjero que generen empleo de calidad .

Y usted, realmente, ¿cree que con esa política de camisetas, 
con ese poner la ideología, siempre, por encima de las perso-
nas y de los intereses de las empresas, usted se muestra un 
líder creíble para los mercados? Porque mire usted, mien-
tras usted se levanta un día y se inventa eso de que vamos a 
poner rostro humano a la economía, el paro le parte el rostro 
a trece mil valencianos y valencianas más que han pasado 
a engrosar las listas del paro en el pasado mes de agosto . 
(Aplaudiments)

Mientras que usted se dedica a inventar palabras como la 
econovida, los contratos en la Comunidad Valenciana son 
cada vez más precarios . Solo en los últimos cuatro años los 
contratos de menos de 7 días han aumentado un 23 %, señor 
Climent .

Y mientras usted lanza el mensaje de que hay que mejorar la 
formación para las personas– señor Climent, para las perso-
nas– Labora devuelve 235 millones de euros que iban dedi-
cados a formación para los desempleados valencianos . Han 
oído ustedes bien, señorías, 235 millones de euros . Igual, 
señor Climent, va a ser mucho mejor que dejen de poner 
tanto ahínco a gobernar para los valencianos, pienso que se 
lo agradecerían .

Y me anticipo a decirle que no se enfade con nosotros, que 
quien se autoexige el cambio de modelo es usted, y nada más 
que usted . Y quien no consigue el cambio de modelo es usted, 

y mi labor en la oposición es y será fiscalizar su no política 
industrial, porque parece que ni está ni se le espera .

Y tenderle la mano, eso sí, para todas aquellas políticas reales 
que vayan en beneficio de la competitividad de nuestras 
pymes .

Mire usted, señor Climent, no sé si le han comentado que el 
PIB industrial nunca llegó a ser del 20 %, y que sigue bajando . 
Actualmente se encuentra en el 14,29 % . Que la disolución 
de empresas ha aumentado un 88 % en el mes de julio . Que 
los concursos de acreedores han aumentado un 13 % en 
julio . Que las matriculaciones de vehículos en la Comunidad 
Valenciana han aumentado un 32,3% en agosto, el peor dato 
desde el año 2007, año de la crisis .

Que los autónomos han registrado su peor dato de afilia-
ción al último semestre, el peor dato desde el 2013 . Que las 
ventas en el sector cerámico han bajado un 1,25, el peor dato 
desde hace diez años . La creación de empresas, lo veíamos 
antes de ayer en Castellón, se ha hundido un 30% . Éramos 
líderes de la creación de empresas aquí, en la Comunidad 
Valenciana. En fin, señor Climent, muchísimos datos negati-
vos que nunca me hubiera gustado tener que pronunciarlos 
en este hemiciclo .

No alarmismo, señor Climent, están a tiempo de tomar medi-
das, pero nosotros no haremos un Pedro Solbes . El Partido 
Popular no será cómplice, si ustedes no toman las medidas 
que le hacen falta a nuestra economía . Esto está pasando 
aquí, señor Climent, y usted sigue a la luna de Valencia .

¿Me puede usted decir dónde está su cambio de modelo? 
Porque el mayor problema que usted tiene es que sus jefes 
no creen en la industria valenciana, y ese es un problema 
para la economía valenciana . Repásese el Diario de Sesiones . 
El señor Puig, en su investidura solo nombró una vez la pala-
bra industria. Y su jefa Oltra, ¿sabe cuántas veces nombró la 
palabra industria? Cero Zapatero, efectivamente .

Y es que usted ha sumido su ideología a cambio de ser conse-
ller, y eso le ha supuesto perder peso dentro del Consell . Y 
eso le va a suponer al presupuesto de economía seguir siendo 
el patito feo del presupuesto de la Generalitat Valenciana . Lo 
paga la industria valenciana, señor Climent .

Y eso, en definitiva, señor conseller, le ha supuesto ser 
el conseller desplumado de competencias . Porque en 
2015 usted dijo aquí que no habría nunca una Agencia 
Valenciana de Innovación, y ahí la tiene . La Red de Institutos 
Tecnológicos no va a ser gestionada de nuevo por su departa-
mento, y la política energética dispersa sus competencias .

La continua dispersión de competencias siempre se hace en 
función de su tripartito, nunca en función de facilitar la vida a 
las pymes valencianas . (Aplaudiments) Ustedes van camino de 
convertir al sistema valenciano de competitividad empresa-
rial en una torre de Babel .

Venían a desbloquear, venían a crear la ventanilla única, y lo 
único que están haciendo es crear un sudoku institucional .

Respecto al cambio de modelo que usted promulga, señor 
Climent, hoy tengo una mala noticia para usted, y siento 
dársela yo, a pesar de la cantidad de asesores que ustedes 
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tienen . Usted no ha cambiado ningún modelo, señor Climent, 
porque sencillamente usted no sabe .

Todo lo contrario, sin saberlo ha fomentado el actual modelo 
productivo . No seré yo quien le hable aquí en general del 
climentelismo, perdón, del clientelismo . Pero lo que sí que es 
cierto es que el café para todos nunca contenta a nadie .

Ustedes no han creado un sistema de chequeo de la efec-
tividad de la inversión pública en internacionalización o en 
innovación, ocurriendo en muchos casos que las ayudas han 
servido para anestesia para muchas empresas que posterior-
mente poco a poco, después de recibir las ayudas han tenido 
desgraciadamente que cerrar su actividad .

Es cierto que usted ha sobrevivido políticamente, pero su política 
ha sido una política de parches, señor Climent . Ni en cien vidas 
suyas como conseller , usted podría cambiar un modelo productivo 
a base de estímulos monetarios a corto plazo . Esa es su llamada 
política industrial para el cambio de modelo, y fin de la cita.

Mire usted, señor conseller, mientras usted sigue sin saberlo, 
fomentando un modelo que usted mismo quiere cambiar, con 
un discurso siempre basado en el farem, en el poc a poc, en el 
cal tindre paciència, en definitiva en el patà i avant, ahí fuera, 
señor conseller, la economía sigue cabalgando, a veces desbo-
cada y a veces estancada .

Nos encontramos a las puertas de un bache en la econo-
mía mundial . Y en este punto, mi grupo parlamentario quiere 
saber realmente si usted va a seguir haciendo política del «go 
home», porque este es el resultado de su política del go home: 
una bajada del 20 % de inversiones extranjeras en la econo-
mía valenciana (aplaudiments), señor Climent .

Datos del INE, para los medios está a su disposición . Pero en 
2019, la bajada aún sigue aumentando . Un acumulado del 21 % 
de atracción de inversiones extranjeras en nuestra comunidad . 
No es capricho decirlo, es simplemente la realidad .

¿Podría hoy comprometerse aquí con una fecha para de una 
vez por todas activar la deducción del 99 % del impuesto de 
sucesiones para las empresas familiares? ¿Qué va a hacer 
para paliar el mercado de trabajo, los efectos de la robotiza-
ción? Señor Climent, personas, eso son personas, eso es polí-
tica industrial .

¿Qué medidas concretas va usted a habilitar para el plan de 
contingencia, por si viene un brexit duro, como así parece? ¿O 
qué actuaciones para aumentar el tamaño de la empresa?

Señor conseller, el déficit de financiación autonómico dificulta 
nuestra expansión, la coyuntura no va a ayudar, los debe-
res usted tenía que haberlos hecho en estos cuatro años . 
Pero hoy le pido a usted que crea y haga creer en la industria 
valenciana . Déjese de inventos y busque acuerdos .

Impulse el modelo de deducciones fiscales para las pymes 
valencianas . Cree sólidos puentes de cooperación con regio-
nes clientes, amigas de la Comunidad Valenciana . Impulse 
reformas estructurales con el gobierno español . Sea pionero 
y sea líder para el próximo pacto por la industria española .

Hace falta un liderazgo sólido, señor Climent, y sobre todo 
mucha ilusión contagiosa . Los empresarios ya lo están 

haciendo . Este humilde portavoz, señor Climent, y voy 
acabando, no sabe latín, eso se lo dejo para usted . Pero sí de 
industria, como usted bien sabe, porque nuestra comunitat, 
señor Climent, son muchas cosas, pero también industria .

Y finalmente, señor conseller, me tendrá que disculpar por 
esta ducha (inintel·ligible) … de realidad…

El senyor president:

Senyoria .

El senyor Carrasco Torres:

… porque solo con diez minutos no tenía tiempo de darle un 
baño entero . (Aplaudiments)

El senyor president:

Moltes gràcies, senyoria .

En nom del Grup Parlamentari Unides-Podem, fixarà posició 
en nom del seu grup l’il·lustre diputat Ferran Martínez .

El senyor Martínez Ruiz:

Gràcies .

El senyor president:

Senyories, escoltarem la intervenció de l’il·lustre diputat 
Ferran Martínez . Quan vosté vullga, senyoria .

El senyor Martínez Ruiz:

Gràcies, senyor president .

Abans que tot, volia començar per mostrar el suport i el reco-
neixement del nostre grup parlamentari a totes les perso-
nes que han acampat aquesta nit en el terme d’Alboraia, per a 
defensar l’horta davant de l’ampliació de la B-21 .

Avançar en l’agenda ecologista i front al canvi climàtic reque-
reix no només de declaracions boniques, sinó també de fets . I 
aquestes persones el que han posat són fets damunt la taula . 
(Aplaudiments)

També agrair-li, senyor conseller, la seua compareixença 
en el Ple de les Corts i la presentació de les principals línies 
d’actuació de la seua conselleria .

Volia començar per una primera reflexió, al·ludint a les inter-
vencions dels partits de l’oposició . Crec que seria un error 
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que nosaltres responguérem a les crítiques de l’oposició 
dient com de fabulosa és la situació econòmica .

A la gent no li hem d’explicar com de bé o malament està 
l’economia, perquè ho viu en el seu dia a dia . I la majoria de la 
gent, a més, crec que agraeix l’honestedat de parlar-li clar i de 
dir-li les coses com són .

Precisament per això, nosaltres estem en el govern i precisa-
ment per això ells estan en l’oposició . (Aplaudiments)

Efectivament, les dades d’ocupació del mes d’agost no han 
sigut bones en Espanya i ho han sigut menys encara en la 
Comunitat Valenciana, amb 13 .093 persones aturades més . 
Les dades també reflectixen l’enorme precarietat del mercat 
laboral, la temporalitat, l’abús de les hores extres i els baixos 
salaris .

L’Institut Nacional d’Estadística anunciava ahir, a més, 
una revisió a la baixa de les previsions de creiximent per 
a Espanya, i la producció manufacturera porta uns quants 
trimestres en caiguda . És a dir, estem en un escenari de 
desacceleració econòmica .

Ara bé, són les causes d’aquesta desacceleració endògenes? 
No . I qualsevol que sàpiga un poc d’economia ho sap . Per 
això, hem de parlar de posar una perspectiva més àmplia i 
hem de parlar de la conjuntura internacional .

Alemanya bordeja la recessió, hi ha un brusc augment dels 
preus del petroli, ronda el 15 %, el Banc Central Europeu s’ha 
vist obligat a recuperar la política monetària expansiva i el 
seu programa de compra de deute .

És més, fa pocs dies, el president del Banc Central Europeu, 
Mario Dragi, advertia que no queda molt més marge per a la 
política monetària . No es pot seguir pressionant a la baixa els 
tipus d’interés. És el moment de les polítiques fiscals.

Això ho deia el president del Banc Central Europeu . Fins i tot 
els majors defensors de l’ortodòxia econòmica s’estan esme-
nant a si mateixos i estan requerint l’actuació dels governs 
estatals .

I davant d’aquestos problemes, que són de gran envergadura, 
que tenen una enorme complexitat, quina és la posició de 
l’oposició? Doncs, bé, el de sempre, tirar de clixés i de tòpics 
que no serveixen absolutament de res .

Estan ancorats en lògiques desfasades que s’ha demostrat 
que ens condueixen al desastre . El senyor Carrasco parlava 
d’utopia . Això del mercat autorregulat i la competència 
perfecta sí que són una bona utopia .

Les institucions, senyors de l’oposició, tenen la responsabili-
tat de corregir els errors de mercat i de garantir la redistribu-
ció de la riquesa . Necessitem impulsar el consum intern i això 
no és fa subvencionant les grans fortunes .

Necessitem reorientar el model productiu, i això no es fa amb 
polítiques de desregulació . Necessitem inversions producti-
ves, i això no es fa incentivant inversions especulatives .

Tenim una oposició, senyor conseller, que s’entesta tots 
els dies en donar les solucions equivocades a problemes 

inexistents . I nosaltres tenim la responsabilitat de governar 
i ens veiem en l’obligació de donar respostes a problemes de 
gran escala, és veritat, amb pocs instruments .

Què ha fet i què pot fer el Botànic? Bé, jo crec que el Botànic, 
i crec que això pot ser un element de consens, arrancava 
d’una situació molt endarrerida . No només per la ruïna 
econòmica, l’emergència social, la corrupció, també pel que fa 
a les polítiques econòmiques .

Cal recordar les retallades en el pressupost dels centres 
tecnològics, la meitat del pressupost . La bombolla dels polí-
gons industrials, 739 polígons industrials que eren bàsica-
ment deserts, sense cap tipus de prestacions, sense cap tipus 
de servei d’infraestructura mínima .

La gestió de l’Institut Valencià de Finances, que havien els 
senyors del Partit Popular en un chiringuito per a donar-los 
préstecs als seus amics . Per tant, el que calia era, en primer 
lloc, sanejar les institucions .

Crec que nosaltres, de tot el que s’ha dit, sí que hem 
d’assumir una crítica, que és que la conselleria d’economia 
no disposa de totes les eines i els recursos que serien neces-
saris per a abordar els reptes que tenim per davant . Cal que 
augmentem gradualment el pressupost de la conselleria i cal 
sobretot que garantim la seua estabilitat .

Ara bé, en tot allò que puguem, sí que és necessari que avan-
cem en l’agenda del Botànic . I vull citar-li simplement quatre 
punts, senyor conseller . Primer, ferma oposició als tractats 
de lliure comerç, que són danyosos per a la nostra economia, 
començant pel tractat amb Mercosur .

Segon, aposta i inversió en les renovables, i especialment en 
l’energia fotovoltaica, no només l’eòlica, també la fotovol-
taica . Tercer, defensa del xicotet comerç front als megapro-
jectes, com Puerto Mediterráneo, mitjançant l’aprovació, 
vosté ho ha dit ja, del PATSICOVA.

I quart, impuls del cooperativisme, tant mitjançant la inclusió 
en les meses de diàleg social, com a través del suport econò-
mic i financer.

Abans, senyor conseller, li he escoltat parlar de 
l’emprenedoria . Bé, jo crec que era important en este terreny 
portar a terme un canvi de mentalitat . Les institucions han 
d’assumir la seua responsabilitat de coordinar l’activitat 
econòmica que, per cert, no és més que el que diu el títol VII 
de la Constitució Espanyola .

És a dir, l’aposta per això que Mazzucato va anomenar l’estat 
emprenedor . Bé, nosaltres necessitem una Generalitat 
emprenedora . La innovació, els canvis estructurals no depe-
nen només d’individus que tenen idees brillants, sinó de 
tindre darrere institucions que facen les inversions neces-
sàries i assumixquen riscos .

Als partits de l’oposició, pel seu caire ideològic els encanta, 
en canvi, descarregar la responsabilitat en l’individu, culpa-
bilitzar a qui està pitjor i assenyalar-lo com un fracassat . Que 
la societat valenciana s’empobrisca no és la suma d’una sèrie 
de fracassos individuals . És un fracàs com a societat i invertir 
eixa situació requereix un esforç conjunt com a societat .
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Per a això, i acabe ja, el Botànic s’ha de posar en valor . Per 
això, el Botànic ha sigut tan important per al nostre país i per 
això continuem pensant, com vaig dir ja la setmana passada, 
que hem de recolzar el nostre govern i que hem de fer tot el 
possible per a avançar en l’agenda del Botànic .

Moltes gràcies . (Aplaudiments) 

El senyor president:

Moltes gràcies, senyoria .

Moltes gràcies, per l’ús del temps .

Fixarà posició, en nom del Grup Parlamentari Compromís, 
il·lustre diputat Josep Nadal sobre la compareixença del 
conseller .

Quan vosté vullga, senyoria .

El senyor Nadal Sendra:

Gràcies, senyor president .

Bon dia, senyories .

Primero que nada, mostrar desde Compromís nuestro cariño 
y solidaridad con todas las víctimas de la DANA .

Diuen de nosaltres que som radicals . Doncs sí, anem a l’arrel .

Economia prové de les arrels gregues oikos i nemein, que 
podríem traduir com la gestió de la llar . Per tant, etimològi-
cament l’economia està al servei de les llars, de les cases . És a 
dir, de les famílies i de les persones . Es tractava de la llar, de la 
casa i, per tant, d’allò que es diu el bé comú .

Teníem i tenim un repte que no anem a resoldre ací i ara: 
posar la riquesa i els mercats al servei de les necessitats de 
les persones, tal com diu l’article 128 d’una constitució, la de 
1978, que alguns només citen selectivament .

Creiem fermament que tota riquesa, siga quina siga la seua 
naturalesa i titularitat, està subordinada a l’interés general . 
En això som més constitucionalistes que ningú .

Així . . . (aplaudiments) així, més que en transformar el model 
productiu valencià, pensem en restaurar-lo . Pensem en curar 
les ferides dels anys que es va posar el patrimoni de tots 
a treballar per a l’enriquiment d’uns pocs . Temps de grans 
obres, fastos, grandes eventos, que curiosament sempre eren 
fets per empreses de fora . Temps de lligar els gossos amb 
llonganisses i que van acabar abaixant el PIB i apujant la 
pobresa .

Quan vam arribar, ens vam trobar la casa feta una autèntica 
brutea, mig ensorrada, la faena per fer i la casa buida .

La dreta valenciana i espanyola van llegar-nos un model 
econòmic catastròfic, amb una gestió totalment nul·la i 
instruments d’intervenció clau, com l’IVF o com l’SGR, en 

total fallida, les caixes d’estalvis regalades a Madrid per 
a salvar la carrera política d’algú, eh?, senyors del Partit 
Popular .

El mateix podem dir d’un aparell administratiu anquilosat, 
una xarxa d’oficines i instruments que portaven anys y anys 
fent una política passiva per no dir inexistent .

La primera faena fou, doncs, de diagnòstic . Havíem de trobar-
nos amb els nostres sector, conéixer-los, preguntar-los les 
necessitats abans d’actuar .

Un govern responsable no es mou per idees magistrals i grans 
visions d’individus il·luminats, sinó per la lògica i els estudis 
seriosos .

Senyories, fer les coses bé costa i és llarg . La primera legisla-
tura, l’hem dedicada a això, a desbrossar, a apuntalar; fer-nos 
una mínima idea de com teníem la casa, l’oikos que havíem de 
gestionar; recuperar el sentit original de l’economia i posar al 
centre la vida del dia a dia .

Calia introduir elements de responsabilitat que exhibírem el 
benefici mercantil en els balanços, elements com la respon-
sabilitat social, el bé comú, el benestar dels treballadors i les 
treballadores, amb especial èmfasi, com no, en el medi i la 
preservació del planeta .

Però, senyories, el camí no ha estat fàcil . La gran patronal va 
dir per activa i per passiva que no volia ningú de Compromís 
al front de l’economia i dels sectors productius valencians .

Però tenim una bona notícia per al 99 % de les empre-
ses valencianes . Eixes empreses que són xicotetes i mitja-
nes empreses . Tenim una bona notícia per als treballadors 
i treballadores d’este país, i és que el govern valencià no el 
trien aquells assidus a la llotja del Bernabeu . El govern valen-
cià el tria el poble . (Aplaudiments) I és més, tenim un govern 
que treballa per al poble i no treballa per als lobbies .

Però hui també tenim una gran notícia per a la gran patro-
nal . I és que nosaltres, la gent del Botànic, no som rancorosos 
ni som venjatius . Nosaltres treballem per a bé comú de tots i 
totes . També per al bé d’aquells que han intentat alterar des 
dels despatxos i des de les llotges el resultat de les urnes .

Amb nosaltres tots aquells que complisquen les regles estan 
al nostre equip . Nosaltres sempre tindre la mà estesa per a 
avançar amb tot el món . (Aplaudiments)

Per desgràcia, senyories, una de les senyes d’identitat de la 
nostra terra continua sent la precarietat laboral, especial-
ment a les comarques d’Alacant .

La nostra ocupació és molt depenent dels cicles econòmics: la 
creem ràpidament i la destruïm ràpidament .

Des de Compromís pensem que és urgent demanar a 
Espanya totes les competències en matèria laboral . És 
urgent derogar la reforma laboral i recuperar la negocia-
ció col·lectiva i que això contribuïsca a pujar els salaris . 
(Aplaudiments)

Però sobretot pensem que és urgent acabar amb la contrac-
tació temporal, perquè, fora d’algunes causes molt taxades i 
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excepcionals que pogueren justificades, la temporalitat és el 
gran problema laboral valencià i hem d’acabar amb ell des de 
la regulació .

Com ha dit vosté, senyor conseller, hem de continuar amb la 
bona faena que ha fet Labora . Cal continuar les inspeccions 
laborals lluitant contra l’economia submergida, contra els 
accidents laborals, contra la feminització de la pobresa . Però, 
per a tot açò cal, exigir i podríem fer molt més si l’estat espan-
yol des de Madrid s’implicaren molt més en estes . . . això i no 
mos deixaren a soles, com mos estan deixant a la conselle-
ria, a la Generalitat i al senyor conseller a soles, contra tot un 
món d’injustícies .

Des de Compromís pensem també que han de ser les ciutats 
i comarques valencianes, junt a la ciutadania organitzada en 
cooperatives, les protagonistes d’una revolució energètica 
distribuïda fora de models concentrats de l’oligopoli ener-
gètic . Eixe oligopoli que controla també la política amb les 
portes giratòries i que explica molt bé, per exemple, quina és 
hui la notícia del dia .

Hem d’ajudar els nostres pobles i ciutats a fer una trans-
formació que han de liderar ells i que la Generalitat valen-
ciana –i esperem que també govern de l’estat i la Comissió 
Europea– posen de la seua part .

En Compromís ho tenim clar i ens posem mans a la faena per 
a fer des de ja del nostre país un referent europeu en ener-
gies netes i descentralitzades .

Per primera vegada en dècades, senyor conseller, s’ha fet 
una política industrial amb cara i ulls . Cal continuar el camí 
emprés . Més que idees individuals i magistrals a la manera 
americana, allò important és identificar els nínxols a base de 
necessitats i demandes i buscar maneres de cobrir-les .

Hem de donar prioritat als comerços de proximitat, a aquell 
producte que siga d’ací, de qualitat, que cuide el medi 
ambient i els drets laborals .

És per això que hem de treballar en la creació de marques de 
qualitat com una aposta estratègica que han de liderar muni-
cipis i comarques .

En esta economia globalitzada, senyories, en la qual vivim 
hem d’incidir en els factors que ens permeten protegir els 
nostres productes, protegir els nostres treballadors i treba-
lladores i, com no, protegir també les nostres zones rurals; cal 
orientar el consum dels de casa, però pensant també sempre 
en els milions de turistes que ens visiten .

Hem fet molt en quatre anys, senyor conseller, i en estos anys 
encara farem més . No obstant, no podem parlar d’economia 
valenciana sense assenyalar la gran espasa de Dàmocles que 
penja sobre els nostres caps només per haver nascut, per 
viure i treballar en esta terra .

L’infrafinançament salvatge que patim afecta els serveis 
bàsics, com la sanitat, l’educació, la dependència . Però afecta 
també amb més força si cap de forma tràgica els nostres 
treballadors i les nostres empreses .

La discriminació i la deslleialtat en la qual tots els governs 
de Madrid han tractat la nostra terra té efectes desastrosos 

sobre el present, però sobretot sobre el futur .

Les dades de l’informe Ecotec són prou clarificadores: el País 
Valencià és l’autonomia amb major grau d’educació formal, 
però, en canvi, tenim una de les capacitats de retenir capital 
humà més baixes de tot l’estat espanyol .

En este sentit, el gran beneficiat és Madrid, que actua com 
aspiradora de recursos humans invertint molt poc en els seus 
propis .

La postura d’alguns sobre l’infrafinançament valencià depen-
drà . . ., ja ho sabem, dependrà de quin govern isca de les pròxi-
mes eleccions a Madrid . Eixa és la postura de la majoria dels 
que estan ací .

Però nosaltres, senyor conseller, ho tenim clar . Estem ací per 
a donar-li suport, per a reconstruir el teixit econòmic i per a 
posar-nos sempre dels nostres treballadors i treballadores i 
dels nostres sectors productius .

Per això mos diuen i mos diran radicals, però tot açò són 
banalitats . Allò que importa realment és protegir la nostra 
gent i confiar fermament en les possibilitats de futur de la 
nostra terra .

Moltes gràcies . (Aplaudiments) 

El senyor president:

Moltes gràcies, senyor Nadal . . . també per a ajustar-se al 
temps concedit .

Ara fixarà posició, en nom del Grup Parlamentari Socialista, 
l’il·lustre diputat José Chulvi, que fixarà posició en nom del 
seu grup sobre la compareixença del conseller .

El senyor Chulvi Español:

Moltes gràcies, senyor president .

Consellera .

Conseller Climent .

Senyores diputades .

Senyors diputats .

Bon dia .

Me gustaría empezar esta intervención lanzando un mensaje 
de fuerza y de solidaridad con la Vega Baja . I també amb la 
Vall d’Albaida . (Aplaudiments)

Allà la DANA ha creat una situació catastròfica que requerix 
de tots els nostres esforços de manera unànime . Tots a una 
veu, sense distincions ni reserves .

També m’agradaria donar l’enhorabona a tots els represen-
tants d’esta cambra per la legislatura que comença .
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Estic segur que totes les diputades i tots els diputats, cadascú 
en la responsabilitat que ens ha donat la ciutadania, treba-
llarem com demanava Joanot Martorell: «Per ço que la nació 
d’on yo só natural se’n puxa alegrar e molt ajudar» .

El relat que ha fet vosté, senyor conseller, és el d’un canvi que 
podíem qualificar d’històric en la Comunitat Valenciana.

La proposta que hem escoltat té un objectiu central i fàcil 
de definir: fer que les persones, que les famílies valencianes 
puguen viure bé, que tinguen les ferramentes per a desenvo-
lupar un projecte de vida digne i que l’economia siga un mitjà 
per a abastir uns altres objectius i no una trampa .

Això és el que significa econovida i el que marca el caràcter 
social i solidari del govern del Botànic i també de la societat 
valenciana .

Nosaltres no acceptem maquillar les grans estadístiques a 
costa del dolor de milers de famílies . (Aplaudiments) 

Perquè la recepta anterior, la recepta de la dreta era exacta-
ment això, apanyar les grans xifres com qui maquilla un mort . 
Aconseguir titulars de premsa a costa de la precarització de 
la nostra gent .

¿Una persona que guanya 6 euros està desocupada? No . Però 
és un fracàs per al model . És intolerable des d’un punt de 
vista humanitari .

O qui té un contracte temporal i un matí l’encarregat li crida i 
li diu: «Hui no cal que vingues que no fas falta» .

O qui fa catorze hores i cobra mitja jornada per 500 euros en 
A i, després, els altres 300 li’ls paguen d’una altra manera .

O aquells als qui obliguen a no denunciar un accident laboral.

O els falsos autònoms i becaris. Quina jubilació els espera a 
eixes persones? Quina protecció social van a tindre? Qui paga 
eixe frau contra el conjunt de la societat?

Un govern compromés no ha de buscar titulars, sinó que el 
treball siga digne i de qualitat, que la nostra gent, que els 
valencians i les valencianes tinguen oportunitats valuoses ací 
a la seua terra, que el respecte als drets laborals siga la base 
sobre la qual construir relacions duradores, sòlides i profito-
ses per a tots i per a totes .

En la ponència del conseller regix una idea fonamental: 
culminar la transformació de l’economia especulativa a 
l’economia productiva .

I en estos quatre anys el govern del Botànic ha treballat de 
valent per tal de recuperar un teixit que va trobar desmante-
llat . (Aplaudiments) 

Perquè, com diu un periodista valencià, ací vivíem en el país 
de les piràmides de cartó pedra i les carabasses gegants; 
ací, els joves deixaven l’institut enlluernats per la bombolla 
de la rajola; ací, es vam entregar a un monocultiu de conse-
qüències nefastes: corrupció, vulnerabilitat davant la crisi i 
destrucció del territori, i encara podem afegir-ne una quarta, 
la desconfiança. I eixa desconfiança ha sigut un llast per a 
l’atracció d’inversió i de talent, i també perquè els nostres 

empresaris pogueren vendre fora . La diferència és que ara, 
un govern honest, obert i eficaç, compromés amb l’economia 
real i no amb la butxaca dels amics, és el seu principal valedor 
a l’estranger .

El prestigi i el talent dels nostres empresaris es mereix un 
acompanyament a l’altura, que els ajude a abordar amb èxit 
els reptes del mercat internacional, especialment el més 
immediat i proper que tenim, el brexit, que també m’agradaria 
destacar el paper de lideratge i de preocupació des del 
primer minut i de posar-se a defensar els interessos dels 
valencians en este assumpte que ha fet el president Puig . 
(Aplaudiments)

La remuntada reputacional –ja ho veuen– també era, entre 
altres coses, econòmica . Ara, la situació està canviant gràcies 
a l’esforç del conjunt de la societat valenciana, dels estu-
diants, de les emprenedores i els emprenedors, les inversores 
i inversors, treballadors, treballadors, famílies, i naturalment 
també del govern de la Generalitat Valenciana .

S’ha aconseguit que esta institució, per fi, estiga del costat 
que toca i que complisca amb la seua comesa, que és impulsar 
la immensa capacitat que té el nostre país per a progressar 
junts, ser un motor de generació i redistribució de riquesa, 
un element vertebrador de nord a sud . És per açò que ara 
podem generar prosperitat real i que, després d’una legisla-
tura de reconstrucció, este segon mandat ha de servir per a 
consolidar una economia competitiva i, sobretot, a escala de 
les persones .

En este sentit, mesures com la dignificació i la millora de 
la Formació Professional són bàsiques . Com ha dit vosté, 
senyor conseller, la formació ha de respondre a les necessi-
tats laborals del present i del futur, i ha de tindre la complici-
tat de l’empresariat i les administracions .

Però, ara, senyores diputades i senyors diputats, m’agradaria 
parlar-los d’una altra qüestió, un repte que ha d’estar al 
centre de qualsevol agenda pública: el canvi climàtic . I ací no 
val posar-se de perfil, este no és assumpte per a frívols ni per 
a cosins meteoròlegs que no saben ni quin temps farà demà a 
Sevilla . Amb els negacionistes no podem anar ni a fer-nos un 
café .

El que ha passat estos dies terribles al Baix Segura és canvi 
climàtic; la magnitud i recurrència dels grans incendis és 
canvi climàtic; l’avanç del desert del sud és canvi climàtic; 
la variació dels fluxos turístics és canvi climàtic, i tenim una 
responsabilitat generacional .

Per açò, cal ser valent i prendre mesures, una d’elles –tal com 
ha anunciat vosté, senyor conseller– és la desfossilització de 
la nostra economia i l’aposta per l’autoabastiment . Ja veuen, 
alguns posaven impostos al sol –ja a Europa es rien, ens mira-
ven en una barreja de rialla, no?, d’indignació i de pena també– 
i ara s’afavorix que es puguen instal·lar fonts d’energies reno-
vables gràcies a la reforma de la llei . (Aplaudiments)

València, el nostre país, té les condicions perfectes per a ser 
líder a Europa en creació d’energia neta, només cal creure en 
ella, i el govern del botànic hi creu decididament .

I si no és ètic, científic, ni decent, negar el canvi climàtic, 
tampoc ho és negar les dificultats que han d’enfrontar les 
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dones en el món econòmic només pel fet de ser dones . 
(Aplaudiments) Ací, de nou, cadascú es definix en la tria dels 
seus companys de viatge .

El govern del botànic –tal i com ha explicat perfectament 
el conseller– ha de ser un agent actiu per tal d’igualar en 
condicions dignes totes les persones, i açò s’aconseguix 
amb formació, amb investigació, amb normes que afavoris-
quen l’abolició de la bretxa salarial, i permeten l’accés de les 
dones a qualsevol tipus de càrrega, sobretot aquells en els 
que encara hui està infrarepresentada, sense un altre límit 
que el treball, la convicció i el talent . És de justícia, per tant, 
que apliquem la perspectiva de gènere als estudis econòmics . 
Lògicament, esta administració –no cal que ho recordem– és i 
serà especialment sensible amb aquelles dones que són vícti-
mes de la violència masclista .

En el camp del comerç hem d’assumir un canvi de paradigma 
irreversible . Les nostres pimes representen el 99 % del teixit 
valencià, empreses familiars, xicotetes, de gent valenta i 
faenera però que necessiten un impuls per tal de continuar 
avant, i eixe impuls ha d’estar vinculat a la societat de la infor-
mació i la digitalització . Ara bé, en una situació com la de les 
nostres pimes, lleis com l’LRSAL, o la llei de contractes, és 
que encara ho fan més difícil . Eixes lleis afavorixen la concen-
tració de contractes en mans de grans mercantils i en la pràc-
tica destruïxen el teixit local .

Per altra banda, quan una persona vol iniciar un negoci el 
primer que pensa sempre és en la paperassa i els viatgets que 
haurà de fer a l’administració, i això ja està canviant també . 
I per això s’ha d’aprofundir que la Generalitat siga més àgil, 
diligent i eficaç, perquè no podem tindre una economia a dos 
velocitats en la que nosaltres sigam la part més lenta; com 
no podem tindre un país a dos velocitats, no podem tindre 
una costa urbana i dinàmica i deixar que les comarques de 
l’interior (inintel·ligible)  . . . entre bones paraules .

Per açò, des del govern del botànic s’està apostant pel refor-
çament del comerç rural, una aposta vertaderament estratè-
gica . L’interior –ja ho sabem– no eixirà avant amb paternalis-
mes ni amb condescendència des de les capitals . No volem un 
interior estàtic ni folklòric, sinó viu i realista .

Bé, per acabar, vivim temps difícils i apassionants, i som cons-
cients que queda molt per fer, però els valencians volem el 
protagonisme que mereixem; volem ser els amos del nostre 
futur; volem cosir el territori que és divers i extraordinari per 
tal que la nostra veu siga forta i mai més es neguen allò que 
ens pertoca; volem –i seguirem fent– que el nom del nostre 
país siga sinònim de confiança i de coses ben fetes i, sobretot, 
continuarem estant al costat dels valents i les valentes que 
cada matí s’alcen ben enjorn per a millorar la societat amb el 
seu treball i amb el seu esforç .

Moltes gràcies . (Aplaudiments)

El senyor president:

Moltes gràcies, senyor Chulvi .

El conseller té la paraula per a respondre amb els 8 minuts 56 
a l’exposició feta .

El senyor conseller d’Economia Sostenible, Sectors 
Productius, Comerç i Treball:

Molt bé .

Moltes gràcies, president .

Senyories, en primer lloc, el que sí que vullc és agrair totes les 
intervencions, el seu talant, el seu tarannà, i la veritat que ho 
catalogue de positiu, ¿no?

I vullc agrair, com no?, als grups parlamentaris que sustenten 
el govern del botànic per la claredat de la seua exposició que 
va en la línia de tot allò que vam acordar els grups parlamen-
taris, els partits polítics per a tirar endavant un projecte per 
a les persones i la defensa d’este territori . Per tant, moltes 
gràcies .

I jo el que he de dir-los a esta part, i vaig a intentar fer-ho de 
manera conjunta, és que està clar que l’objectiu del botà-
nic no els agrada; però nosaltres anem a seguir treballant 
per una societat inclusiva i igualitària . (Aplaudiments) I han 
demostrat en el seu discurs que vostés alimenten el marc 
neoliberal d’una societat no inclusiva i desigual d’una manera 
molt clara . I això ha quedat palés en allò que han dit . Sembla 
l’apocalipsi .

Senyor Woodward, les persones tenim dos orelles i una boca, 
sap per què? Perquè diuen que mínimament hem d’escoltar 
el doble del que parlem, i vosté sembla ser que no ha escol-
tat res del que jo he dit, ha fet un mantra, ha fet un clixé, 
igual que molta verborreica per part del Partit Popular, molt 
de clixé, molt de mantra . No escolten! No saben què és el 
que anem a tirar endavant! I, a més a més, han fet un discurs 
personalitzat, de revista del cor, de política barata, que jo 
diria rastrera .

Jo pense que hem de parlar d’economia i de tots i cadascun 
dels projectes que hem desenvolupat i dels plans que hem 
tirat endavant –i que ara implementarem–, que són moltís-
sims i que van a ajudar a la realitat de la política del País 
Valencià .

Li vaig a dir unes quantes cosetes, unes quantes gotes perquè 
sembla ser que ací, al final, doncs haurem de parlar també de 
números . Vullc dir, quan analitzem el mercat laboral jo pense 
que hem d’analitzar un mercat laboral de llums llargues, 
més ample, no agarrar el text com a pretext, ser metonímics, 
és a dir, perquè un mes tenim açò o perquè en dos mesos 
resulta que han baixat les empreses ja sembla ser que açò és 
l’apocalipsi, és la debacle . Mire, jo vaig a donar-los números, 
no?, perquè… I seguirem treballant per l’ocupació plena i per 
la cohesió o màxima cohesió social d’este territori . 

Però, el comportament en la legislatura anterior en tots els 
anys ha estat positiu en la reducció de nombre d’aturades; 
creació de nous llocs de treball; increment d’ocupació estable 
de moltes persones treballadores; 219 .200 llocs de treballs 
nous; baixada de l’atur un 37,7 %; més de 210 .000 persones 
menys aturades; reducció de la taxa en un 8,7 punts, estàvem 
en el 23 a juny de 2015, ¿sap com estem ara?, 14,3; més de 
setze mil sis-cents joves més tenen un lloc de treball; reducció 
de l’atur juvenil un 32 % –seguim–; 74 .500 dones més treba-
llant i 78 .100 dones menys aturades que fa quatre anys; l’atur 
de llarga durada s’ha reduït en 81 .147 persones, un 35,4 %; si 
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parlem d’afiliació, 238.930 persones més afiliades, un 14,5 %, 
tercera comunitat autònoma; l’afiliació femenina ha crescut un 
15,2 %; tenim 14 .106 persones autònomes més, de les quals 
7 .823 són dones; increment de l’ocupació estable en 171 .100 
persones o contractes indefinits, un 68 % dels nous assala-
riats, tercera comunitat autònoma per darrere de Catalunya 
i Andalusia; increment de l’ocupació a jornada completa en 
239 .400 persones… Seguisc, seguisc?

Vullc dir, són números tots positius del treball d’aquest 
Consell, perquè aquest Consell genera confiança, està al 
costat del món empresarial, vol que es genere ocupació . Que 
encara ens queda molt per fer, clar que sí!, ¡moltíssim!, però 
seguirem , seguirem treballant .

Si parlem de comerç exterior, la mitja de l’11 al 15 d’inversió 
directa estrangera ¿sap quina va ser? 378 milions d’euros . 
Del 15 al 18, sap quant? 645 milions d’euros d’inversió . Més 
confiança.

Si parlem de la LAIP, del punt d’acceleració, en el que portem 
o porta en vigor set projectes que representen 155 milions 
d’euros i, a més a més, van a generar 208 llocs de treball 
de projectes sostenibles . ¡S’està treballant! ¡No conten 
històries! ¡Vostés només alimenten el marc neoliberal! No 
volen cohesió i ho demostren en els seus discursos .

Sap com estava la xarxa exterior en 2015? Totalment 
desmantellada, cinc antenes que ens constaven un milió 
d’euros . Sap per a què ens consten les 24 antenes que donen 
servei a 35 mercats i que vosté ho sap de manera directa? 
1 .200 .000 . Sap què constaven quan en tenien vostés 27? 
4 .600 .000 . (Colpejant la trona) Eficiència! Treball seriós, rigo-
rós! Mirem pel món de l’empresariat també en l’estranger .

Comerç, comerç exterior, portem quatre, cinc anys conse-
cutius creixent, fent unes xifres històriques, més de 30 .000 
milions d’euros en exportació . Per favor, ja està bé que vostés 
parlen de l’apocalipsi!

Sap quina inversió tenia en 2015 en política industrial i quina 
era la política industrial del Partit Popular? Zero! deu milions 
en la direcció general de política industrial . Sap per a quants? 
Quasi cent . Faça el percentatge vosté .

Però no parlem ja ni d’innovació, de tot allò que ix des de 
l’IVACE i que vosté és molt coneixedor perquè ha tingut possi-
bilitat de parlar amb tots els directors i directores generals i 
amb aquest conseller, durant l’anterior legislatura, de tot allò 
que han pogut fer des de baix, escoltant, i no pegant palma-
detes com sembla ser que vosté ha volgut dir des d’aquesta 
trona . Pense que cal tindre una miqueta més de seriositat .

Si parlem del PIB, miren el PIB, una mitja del 3 % . A mi no és 
un instrument que m’agrada per a mesurar, eh?, però, mire, 
un 3 % en tot el que hem portat de legislatura .

¡I ja està bé de tant de mantra! Estudie’s els pressupostos! 
Estudie’s els pressupostos, per favor! (Soroll de papers) Mire, 
parlem del pressupost .

Compromisos de despesa, 2016, de tot el que representa la 
conselleria, 73,82 %; 2017, 82,95 %; 2018, 88,93 %; en el que 
portem del 2019 ja estem en el 85 % . Per favor! Volen que 
parlem de números? Parlem de números . Estan ahí!

I una altra qüestió, per favor, no mentisquen, no mentis-
quen, 235 milions que hem perdut. O estudien molt bé com 
funciona un pressupost però no mentisquen a la gent, perquè 
està el que es diu…, que quan tu has gestionat el pressupost i 
no l’has pogut fer efectiu per al pagament, passa a romanents 
de tresoreria . I no utilitzen la quantitat que els interesse per 
a enganyar a la gent . Passen a romanents i resulta que això es 
paga, s’executa, s’ha executat . I això ho han d’explicar bé a la 
gent. O agafem els números que ens interessa per a enganyar 
a la gent? Això fan vostés: enganyar contínuament a la gent . I 
ho hauran d’explicar bé, perquè, del contrari, crec que anem 
malament, perquè això està en els romanents de 2019, s’ha 
treballat i molts d’eixos romanents ja s’han pagat . I vostés ho 
poden comprovar perquè som transparents i els donem tota 
la documentació que vostés demanen .

Per tant, jo els dic un cosa en el seu conjunt: s’ha fet un treball 
rigorós, transparents, exhaustiu, basant-nos en la realitat 
del nostre teixit productiu i no en la virtualitat, que és el que 
s’intentava fer sempre . Quan parlem d’empreses grans, si la 
nostra realitat és el teixit productiu xicotet, haurem d’ensenyar-
nos a cooperar, a treballar junts i ajudar perquè cresquen .

I això, la conselleria d’economia i el conjunt del Consell està 
fent-ho, pese que vostés tinguen un discurs mantra, clixé 
i bàsicament neoliberal que trenca qualsevol societat . Si 
vostés volen seguir trencant la societat valenciana, seguis-
quen per ahí, però el botànic seguirà cohesionant-la, treba-
llant perquè siga més inclusiva i perquè hi haja molt més 
igualtat i no ens deixarem ningú darrere ni de costat .

Moltes gràcies . (Aplaudiments)

El senyor president:

Moltes gràcies, conseller .

Arribem al temps de la rèplica .

En primer lloc, en nom del Grup Vox Comunidad Valenciana, 
la il·lustre diputada Ana Cerdán, que replicarà a la interven-
ció del conseller .

Sí, cuando usted quiera .

La senyora Cerdán Martínez:

Señor presidente .

Señor Climent, el problema no es el mes, que es un problema 
muy serio, la cantidad . El problema es cuál ha sido el mes . Ha 
sido agosto, ha sido agosto, uno de los meses más prósperos 
en la economía valenciana, uno de los meses que está respal-
dado por el turismo, tanto de playa como de interior, etcé-
tera, etcétera, etcétera . Ese ha sido el gran problema .

A ver. He oído hablar de que se tiene que fiscalizar al 
gobierno de la Generalitat . Y precisamente lo dice un grupo 
político que ha estado gobernando durante muchísimos años 
con una mayoría y, desgraciadamente, no han cambiado el 
modelo económico .
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Y también he oído decir que no se trabaja con lobbies . 
Señores, no trabajan con lobbies, los crean, directamente 
crean los lobbies . (Aplaudiments)

Usted también ha hablado de contratos temporales y de 
fraude . Creo que no hay que tener que recordarle a los tres 
socios del Botànic que las administraciones llevan años 
contratando en fraude de ley . A ver cuándo piensan ustedes 
dar una solución real a este tema tan importante antes de 
que el tribunal de justicia de la Unión Europea nos pongan la 
cara roja otra vez . (Aplaudiments)

¿Sabe, señor Climent, de qué están cansados los empresa-
rios? De reuniones que siempre son igual, que solo se habla 
de lo que se tiene que hacer, de las fotografías, de las agendas 
y catálogos informativos que se imprimen, que se les pague 
a las universidades por todo ese trabajo, que es lógico y que 
al final de la historia no se les haga nada al respecto. Todo 
se quede en ese catálogo, por llamarlo de alguna manera, en 
el que se explica o se expone o se dice qué es lo que se va a 
hacer y todo se queda en invenciones . Precisamente de eso 
está cansado el empresariado de la Comunidad Valenciana .

Nos ha hablado del tejido empresarial, de digitalización, pero 
no ha hablado de baja de impuestos . Ha hablado de moder-
nizar la maquinaria, pero no hemos oído qué va a hacer con 
los recibos inmensos de la luz que pagan los empresarios . 
Tenemos empresarios, por ejemplo, (aplaudiments) en la zona 
de Alcoy, o tenemos empresarios en Castellón, ahora que 
usted está con el tema del azulejo; que sí, que lo ven muy 
bien, que todo lo que sea para poder fomentar y movilizar la 
economía de nuestras tres provincias, lo ven adecuadamente .

Pero el gran problema lo tienen con el problema energé-
tico . Ese es su gran problema . No es posible que una empresa 
tenga que hace frente a un recibo de la luz de más de cien mil 
euros al mes, señor conseller . Entonces, igual que podemos 
mirar unas cosas, también tenemos que pensar en los gastos 
que tienen esas empresas .

También si no hay dinero, y este no circula, estará usted 
conmigo en que no se genera empleo, por lo cual se hace 
imprescindible minimizar los trámites burocráticos y admi-
nistrativos en los que se ven inmersos los empresarios a la 
hora de crear las empresas o bien a la hora de expandirlas .

Para poner en marcha esta medida no se necesitan una 
gran cantidad de dinero, solamente se necesita reformar las 
estructuras . Perdón . Se necesitan reformas estructurales, 
con lo que ahí no valen las excusas de herencias recibidas . 
Nosotros, los de Vox, estamos aquí para hablar de presente y 
de futuro .

Señor Climent, cuando en la casa de cualquier vecino entran 
los problemas económicos, lo primero que hace es quitarse 
los gastos superfluos. Para Vox, los gastos superfluos son las 
subvenciones que realmente no cumplen con una evidente 
utilidad pública . Por ejemplo, las dedicadas a mantener 
chiringuitos de amigos, así como las subvenciones a partidos 
políticos, sindicatos y patronales . Vale?

Y ya termino diciéndoles que ustedes, la izquierda, hablan 
de sociedad igualitaria y tienen mucha razón . Ustedes se 
dedican cuando gobiernan a igualar a todos por debajo, 
en la precariedad, en la pobreza . Cuando gobierne Vox, 

igualaremos a todos los valencianos por arriba, en el éxito y 
en el crecimiento .

Muchas gracias, señor Climent . (Aplaudiments)

El senyor president:

Moltres gràcies, senyoria .

En nom del Grup Parlamentari Ciudadanos, per a rèplica a la 
resposta del conseller, té la paraula el senyor Woodward .

El senyor Woodward Poch:

Muchas gracias, presidente .

Señor conseller, no se lo tome a mal la intervención . Yo, ya 
se lo dije el año pasado al compañero José Muñoz, yo no me 
invento ningún número . Llevo cuatro años estudiando sus 
presupuestos, unos presupuestos que este año, como le he 
dicho, son kamikaze y son lo que son . Es que no hay otra cosa .

No me va a negar que el mercado laboral en la Comunidad 
Valenciana sigue siendo precario . La temporalidad, los 
empleos…, los salarios que son bajos . Yo los datos que le 
traigo aquí son datos oficiales que me proporciona tanto 
usted como cada día se publican en los medios de comunica-
ción y en revistas económicas, periódicos, etc .

Mire, el dato del 48,5% del desempleo juvenil viene reflejado 
en la EPA de junio de 2019 . El 48,5 . Junio de 2018 era 42,8 . 
Creo que lo hemos aumentado . No lo digo yo .

¿Engañar? Yo no engaño a nadie . ¿Engañar? Yo no engaño 
a nadie . Puede ser que engañe usted diciendo los números 
como son . Yo lo digo es que ha hecho un discurso, igual que 
hizo hace cuatro años, y me hubiera gustado que me hubiera 
dado resultados . Me está diciendo: «No, es que hemos empe-
zado a romper con el pasado .» Pero cuatro años han pasado .

Yo le digo que a mí no me interesa el modelo que usted hace 
del Avalem Joves Plus y el Avalem Experiència . Son datos 
que presentan ustedes . Es un empleo, no voy a decir preca-
rio, pero temporal para la gente que va a las administracio-
nes públicas . No se crea empleo . Ese no es el modelo . Y le he 
dicho usted que usted quiere hacer una reindustrialización 
de la Comunidad Valenciana . Es uno de los pasos . Pero habla 
de incrementar el 20 % a costa de los servicios . ¿Qué ocurre 
con el turismo? ¿Es una empresa o es un servicio? ¿Es indus-
tria o es servicio? 14 % del PIB . Como usted dice, no me gusta 
hablar del PIB, pero un 14 % del PIB el turismo .

Y yo le dicho: ¿dónde está el plan de formación de ayuda 
de 10 .000 euros que prometió el president Puig en el 2017, 
2017? (Aplaudiments) Es que no me ha dicho nada de ello .

Le he dicho lo de Labora, de la oficina. Yo, para mí, el gasto 
que se ha hecho, hasta la fecha…, puede ser que vaya mejor, 
pero los números son los números . En Dénia, no me puede 
poner el ejemplo que me contesto, como le vuelvo a decir, 
con datos suyos oficiales, en una respuesta, que la oficina de 
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Labora es una maravilla en Dénia y son datos mejores que en 
la Comunidad Valenciana . Es que siempre lo han sido . No me 
puede sacar usted un único dato con el mes de junio . No se 
verá pero está aquí . Bueno, es de ustedes .

La ralentización económica, he hablado de ella . Usted no 
habla . Pero sí que ha dicho que no la ve . El PIB crece menos, 
la demanda nacional está en descenso, la matriculación de 
los coches . Le he dicho: ¿qué va a pasar con Ford? No tenía 
tiempo, tenía diez minutos . Usted cincuenta y cinco minutos .

Y me gustaría saber qué ocurre con el tren de la costa . Ya sé 
que no es cosa suya, pero… Territorio. O qué ocurre con el 
40 % de las tasas de los puertos que se tenía reinvertir y que 
se aprobó en el 2018 para el 2019 . Estamos en septiembre-
octubre y no han hecho absolutamente nada, con la promesa 
de que se iban a poner . Eso no lo digo yo, lo dicen ustedes .

¿Qué pasa con los institutos tecnológicos? Si son ellos 
mismos los que dicen… Mire, noticia: «La situación en la que 
se encontraban era asimilable a la de los años 2011 y 2012 .» 
Eso es lo que tienen ahora los institutos tecnológicos . Y yo 
le preguntado: ¿van a estar a su cargo o no van a estar a 
su cargo? Siguen sin cobrar también, igual como todos los 
demás .

Y le digo: no es culpa de este partido que no haya unos presu-
puestos en Madrid . Es culpa de ustedes si no hubieran votado 
que sí y culpa de Podemos que no hubieran votado que sí al 
señor Sánchez en la primera investidura . Y ahora estamos 
donde estamos, esperando a elecciones .

Muchas gracias . (Aplaudiments)

El senyor president:

Moltes gràcies, senyor Woodward .

En nom del Grup Parlamentari Popular, per a replicar a la 
contestació del conseller d’economia sostenible, senyor 
Felipe Carrasco té la paraula .

El senyor Carrasco Torres:

Señor conseller, le he pedido pocas cosas en mi primera inter-
vención, pero una de las primeras que le he pedido es que no 
se enfade. La labor de la oposición es fiscalizar, no sé si está 
usted… Pero usted que es de carácter afable, que ahora se 
ríe y me encanta verlo como usted es, aquí no ha subido hace 
diez minutos con ese talante . Me alegro de que recupere su 
forma de ser, señor Climent .

Bueno, primero, fiabilidad de los datos. Todos los datos que 
he dado son datos basado en fuentes públicas . Están a dispo-
sición suya y a disposición de los medios de comunicación 
ahora mismo nada más acabar el pleno .

Del tema de los…, del tema del alarmismo y todo esto . Señor 
conseller, usted ha hecho dos declaraciones, en sendas decla-
raciones…, donde en una de ellas ha dicho que pueden venir 
momentos muy difíciles, el pasado mes de…, el pasado día 

10 de septiembre . Y el pasado mes de septiembre, en otro 
medio, dijo que «lamenta el momento malo en el que nos 
encontramos .» Son declaraciones suyas entrecomilladas . Es 
decir, después se lo puedo facilitar . Es decir, que nosotros lo 
único que tenemos que hacer es mostrar la realidad de lo que 
está pasando y ustedes trabajar para solucionarlo .

Señor conseller, del tema de la eficiencia, le voy a expli-
car un concepto muy básico de economía . Yo sé que es de 
letras, pero esto lo va a entender muy bien . Me consta que 
entiende la economía también bastante bien . Vamos a ver . 
Eficiencia es gasto versus resultados. Entonces, usted puede 
seguir poniendo dinero público en mil medidas para la inno-
vación de las pymes o para internacionalizar las pymes, 
pero si no hay resultados no hay eficiencia, señor Climent. 
(Aplaudiments)

235 millones de Labora . Le tengo que decir, señor Climent, 
que cuando usted no ejecuta el presupuesto, aunque pase de 
un ejercicio al otro, ese año los valencianos desempleados 
no tienen formación que pueda capacitarles para volverse a 
introducir en el mercado de trabajo .

Es cierto que, seguramente, se volverán a aplicar, pero hemos 
perdido otro año . Usted ha tenido cuatro años para trabajar 
este tema y el último año, desde luego, no ha sido brillante en 
este apartado .

Señor conseller, he de decirle que, cuando he visto noticias 
de que le quitaban el tema de la innovación, pues, la verdad 
es que…, no es que me sorprendiera, pero sí que me parecía 
que era una medida que no tenía una base lógica . Después de 
escuchar su discurso hoy, calcado prácticamente al de hace 
cuatro años, entiendo por qué le han quitado la innovación, 
señor Climent, porque no ha innovado nada en su discurso, 
no ha aportado ni una sola medida nueva, señor Climent . 
(Aplaudiments)

Ejecución . Usted se quejaba…, he repasado sus intervencio-
nes, como usted podrá ver . Usted se quejaba, cuando tomó 
posesión hace cuatro años, de que el Partido Popular se había 
dejado la ejecución, por ejemplo, del SERVEF en el 36 % o el 
tema de las subvenciones en el 25 % . Probablemente fuera 
cierto; no lo he repasado, me fío de usted, señor Climent . Pero 
lo que sí que es cierto es que su presupuesto, de su conselleria, 
este año, en el mes de julio, está al 8,59 % de ejecución . ¿Eso 
qué es, eso qué es? (Aplaudiments)

En cuanto a exportaciones, en cuanto a… (Veus) Si son de 
pagos, pague usted, que los empleados también tienen dere-
cho a cobrar, ¿eh? Pague, pague usted, señor Climent .

En cuanto a exportaciones . Desde el 2017, que había 5 millo-
nes para el apartado de internacionalización de la pyme, 
pasamos al 2018 con 2 .800 .000 euros para la internacio-
nalización de la pyme, pasamos en 2019 a 2 .499 .000 euros, 
2 .499 .000 euros . ¿Esto es apostar por la pyme valenciana? 
¿Sabe usted a cuánto sale cada pyme valenciana, con el 
presupuesto que usted dedica para internacionalización? A 
poco más de cien euros, a poco más de cien euros . ¿Eso es 
política de internacionalización para la pyme? Eso son pala-
bras, (veus) eso es el conseller de las palabras . Usted tiene 
una boca, pero tiene dos manos para hacer el doble de cosa y 
podría utilizarlas mejor, señor Climent . (Aplaudiments)
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Y, bueno, tengo poco tiempo, muchísimas cosas . Tendremos 
tiempo, señor conseller .

Invassat . Usted ha aumentado… Desde que usted está gestio-
nando el INVASSAT, la media anual de accidentes graves ha 
aumentado en 88 personas al año y, por desgracia, 23 muer-
tes de media al año en accidentes laborales .

Medida estrella: el tema de las minicentrales eólicas o sola-
res . Usted anuncia, como novedad para este año, para su 
legislatura, esta medida, cuando usted no tiene presu-
puesto, lo dijo a continuación . No sabe si va a tener presu-
puesto. Es decir, usted se ha definido como el conseller de las 
tres haches, creo recordar: humildad, honestidad y humor, y 
yo añadiría una más, la de humo, porque usted vende humo, 
señor conseller . (Aplaudiments)

El senyor president:

Moltes gràcies, senyoria .

Ja, per a finalitzar la compareixença, el conseller Climent té 
cinc minuts per a replicar als últims intervinents .

El senyor conseller d’Economia Sostenible, Sectors 
Productiu, Comerç i Treball:

Senyor president .

El senyor president:

Quan vosté vullga .

El senyor conseller d’Economia Sostenible, Sectors 
Productiu, Comerç i Treball:

Moltes gràcies .

Això de les dos orelles i la boca se li nota, eh? Honestedat, 
humilitat i humor, no; es humildad, hacer y humor . És a dir, es 
nota que tampoc ha escoltat massa, eh? Vull dir, que tinga-ho 
en compte o lliscas el llibre El factor H, lliscas el llibre El factor 
H i anirà bé .

Mire, li he donat dades i resultats de legislatura . Si vosté diu 
que l’eficiència són resultats, ahí estan, mire’ls, mire’ls, ahí 
estan . En més de cinc-centes trenta-huit mil persones ens 
van deixar vostés l’atur . Mire ara com estem . Que és de veres 
que no n’estem contents, per suposat . Ja ho he dit, volem 
ocupació plena i màxima cohesió social. Però fixen-se en què 
van fer vostés, per no entrar en altres detalls, que podríem 
entrar en moltíssims detalls .

I, clar, si vosté per a tirar-me en cara a mi utilitza l’execució i 
se’n va al pagament . . . Vull dir, també està enganyant . Parle de 
compromisos o parle d’OK, parle d’AD i, a partir d’ahí, parle 
dels pagaments i sàpia la responsabilitat de cadascú en cada 

apartat . I això serà conéixer un pressupost perquè sembla ser 
que no el coneix .

Senyor Woodward, anem a vore, dades de legislatura . El 
mateix . Ahí estan, les pot comprovar . Jo no em base en les 
dades d’un mes per a l’altre perquè pense que hem de tindre 
una mirada més ampla per a fer una anàlisi; de fet, l’EPA ho 
trau de manera trimestral . Ho avaluem de manera trimes-
tral . Aleshores, eixes coses les hem de tenir en compte . Si sols 
agafem un mes . . . Val .

I els he de dir una cosa, les xifres . . . Vaig a entrar en les xifres 
de l’atur d’agost . I, a banda de dir-los que hem de tenir la 
mirada llarga en l’anàlisi de les xifres de l’atur, jo entenc que 
és una qüestió en dos àmbits i un probablement és nostre, 
que haurem de treballar entre totes i tots, i és un àmbit 
estructural perquè hem de seguir insistint en la transfor-
mació del model productiu . Necessitem encara més forma-
ció, més educació, més talent, més innovació, més coneixe-
ment, més valor afegit per a tot allò que produïm i tot això 
ho haurem de fer . I estem fent-ho . Estem canviant eixe mar 
neoliberal que vostés alimenten, estem intentant transfor-
mar-lo . Això ho han de vore . I vostés no deixen, no deixen i 
posen molts entrebancs .

I, si no tenim un sector segon i un sector primer potents, pels 
quals estem treballant, tant des de la conselleria d’agricultura 
com des de la conselleria d’economia, no generaran eixa esta-
bilitat i no tindrem un territori cohesionat on la gent puga 
viure una miqueta millor . I no em referisc al turisme, tinga-
ho clar; el turisme està ahí, és potent, però hi ha molts serveis 
que d’intermediació que hauríem de pensar que, a la millor, 
hem d’anar a ser més forts en producció . I, en la mesura que 
siguem més forts en producció, ens anirà millor .

Però n’hi ha una altra qüestió, i és de voluntat política, de 
regularització, que el meu company Josep ja l’ha dita, i és la 
reforma laboral . La reforma laboral l’hem de canviar perquè 
està ajudant a la temporalitat i a la precarietat d’una manera 
molt potent . I això no ajuda a eixa ocupació estable i de quali-
tat per a la qual volem treballar . I lluitem moltes vegades 
contra corrent, nosaltres i el món empresarial .

I també li he de dir una cosa . Imagine com de dolenta és la 
reforma laboral que dóna la possibilitat a l’atur de persones 
que estan en la indústria i la construcció . I, per això, normal-
ment, les xifres eixes que de vegades analitzem únicament 
i exclusivament del sector serveis no són reals . Hi ha molta 
gent de la construcció i de la indústria també aturada . I, per 
això, eixes xifres pugen . I això és reforma laboral que haurem, 
entre totes i tots, també, de fer que el Govern d’Espanya, 
amb tots els agents econòmics i socials, doncs, treballen per 
a canviar-la i esperem que per a beneficiar els treballadors i 
treballadores i l’estabilitat del món econòmic i empresarial .

I, senyora diputada, per a contestar-li alguna cosa també, de 
manera directa . Hi ha moltes ajudes en aquesta legislatura 
que han entrat al món de la pime, moltíssimes, que no arriba-
ven, per art de màgia no arribaven, no sabem què es feia amb 
els diners . Jo, sense anar més lluny, li dic que ara acabem de 
resoldre el pla estratègic de la indústria, pel que té a vore als 
sectors industrials . Hem arribat a quinze sectors industrials 
del nostre territori, per allò dels clústers que tenim escam-
pats, amb més de trenta dos milions i mig d’euros, on s’han 
pogut beneficiar, per a millora en l’eficiència de maquinària, 
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de softwares, és a dir, de modernització, més de quatre-centes 
deu empreses del nostre territori .

Però això ho hem fet en 2019, són números calents . Però 
també ho vam fer en 2018 i també ho vam fer en 2017 i vam 
començar en 2016 . Hem canviat el model poquet a poquet . 
Ara treballem per la indústria, abans sembla ser que la millor 
política industrial era aquella que s’ignorava, que es jugava 
des de la virtualitat i que s’apanyara tot, tot l’empresarial com 
li donara la gana . Ara ací tenen un govern que està al costat 
dels sectors productius, que treballarà en companyia d’ell i ho 
farà amb eixa política de baix cap a dalt, per a construir, torne 
a repetir, eixa societat inclusiva i igualitària on no es quede 
ningú darrere, que és la que vol el govern del Botànic .

Moltes gràcies . (Aplaudiments)

El senyor president:

Moltes gràcies, conseller .

Compareixença de la consellera d’Agricultura, Desenvolupament 
Rural, Emergència Climàtica i Transició Ecològica, senyora 
Mireia Mollà Herrera, per a informar sobre les línies generals 
de la política que durà a terme la conselleria en la present 
legislatura, sol·licitada a petició pròpia (RE número 1.861)

El senyor president:

Amb estes paraules, finalitzem el primer punt de l’ordre del 
dia i passarem al segon, que és la compareixença de la conse-
llera d’Agricultura, Desenvolupament Rural, Emergència 
Climàtica i Transició Ecològica per a informar sobre les línies 
generals de la política que durà a terme .

Té la paraula l’honorable consellera Mireia Mollà .

Donem la benvinguda a tot l’equip de la conselleria .

La senyora consellera d’Agricultura, Desenvolupament 
Rural, Emergència Climàtica i Transició Ecològica:

Gràcies .

Bon dia a tots i totes .

És per a mi un honor formar part d’este renovat govern 
del Botànic . Un honor dirigir la Conselleria d’Agricultura, 
Desenvolupament Rural, Emergència Climàtica i Transició 
Ecològica . I un honor compartir estes responsabilitats amb 
un equip de directors generals i secretaris autonòmics 
valents i valentes, amb el cabet a la faena .

Senyories, ens trobem en estat d’emergència climàtica . És 
evident que aquest serà el fil argumental de la meua compa-
reixença per multitud de raons . És evident que el govern 

nascut del Botànic II tenim una clara i nítida implicació en 
interpel·lar-nos totes i tots, institucions, poders públics, 
teixit social i empresarial, societat en el seu conjunt i en totes 
les seues expressions –associades, col·lectives, individuals–, 
sobre la situació que afrontem de crisi climàtica .

És evident que la mateixa nomenclatura de la conselleria que 
tinc l’honor de dirigir té la responsabilitat de canalitzar i fer 
efectiva eixa tasca d’implicació transversal, de normativit-
zar sobre les nostres competències pròpies per mitigar els 
efectes del canvi climàtic i desenvolupar i executar eines de 
transició ecològica, d’assenyalar i aportar claus a desenvolu-
par en el conjunt de decisions que afrontarem en els propers 
anys sobre els models de convivència i supervivència socials i 
econòmics que estem i podem arribar a assumir, enfront de la 
petjada o impacte que generem als nostres entorns de vida .

Perquè, senyories, parlar d’entorns de vida és parlar de 
projectes de vida . Parlar d’emergència climàtica i com estem 
disposat a afrontar-la, sense negacionismes ni irresponsa-
bilitat, és estar disposats a fer canvis profunds en la nostra 
realitat quotidiana sobre el que pensem i dissenyem per al 
present i per al futur, renunciar a vells esquemes de desen-
volupament urbà, de mobilitat, de consum, de fonts fini-
tes, de generació de contaminants i de residus, i fer-ho des 
de l’obligació política i institucional que ens han encarregat 
les persones, situant-nos en l’epicentre de la presa de deci-
sions . És evident, doncs, que el Consell teníem l’obligació 
moral i la responsabilitat institucional de declarar l’emergèn-
cia climàtica .

Però, senyories, em van a permetre introduir en la meua 
compareixença els últims episodis viscuts a la comunitat . Les 
pluges i desbordaments patits en molts municipis, que han 
arrossegat vides humanes i milers de danys, fonamental-
ment en la Vall d’Albaida i la Vega Baja, han de tindre hui una 
presència destacada en les intervencions .

Per això, voldria començar donant el condol a les famílies; la 
solidaritat amb tots els afectats, amb tots els pobles afectats, 
veïns i veïnes; agraïment als serveis d’emergència . També, 
demanar-nos, a tots i totes, a totes les administracions, la 
urgència en valorar i reparar els danys . Ahir me passaven una 
primera valoració d’Agroseguro i el final de les conclusions 
era demolidor, amb una frase ho il·lustre: «La DANA ha sido 
de tal magnitud de intensidad que no tiene precedentes en la 
serie histórica .» Centeners de milions d’euros desapareguts 
amb estos danys .

Però, miren, vaig a introduir un element: la importància de 
projectar el futur immediat . L’emergència climàtica ha sigut 
anomenada en estos dies moltíssim –de fet, avui també–, 
però jo ho il·lustrava estos dies amb un tuit de l’Aemet que 
diu clarament: «Tres históricos récords de precipitación 
diaria en el mismo año, en tres meses diferentes . Lluvias muy 
fuertes o torrenciales en tres días, flanqueados por exten-
sos períodos de casi cuatro meses sin casi una gota de agua .» 
Eixa és la radiografia. La tensió climàtica és evident i va a ser 
recurrent i ara ens ha posat a prova .

Tindrem temps per parlar de tot açò, dels danys i les mesures 
d’urgència a prendre i també del futur, per exemple, de com 
volem programar el pla d’aigües de la Vega Baja per a disse-
nyar i coordinar-nos en les accions que hem de prendre de 
forma immediata .


